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انتقاد يك استاد از پذيرش بالاى دانشجو در مقاطع ارشد ودكترا
رشته ادبيات فارسى را دم دستى كرده اند 

كارشناسان تربيتى در گفت و گو با قدس عنوان كردند
تنبيه بدنى، ترَكه بر پيكر آموزش و پرورش

آدمكشان مدرن!
* سيد مصطفى حسينى راد
يكــى از مشــكلات والديــن در روزگار مــا 
بخصوص در چند ســال  اخير، مسئله نظارت 
و كنترل كودكان و نوجوانان در فضاى مجازى، 
شــبكه هاى اجتماعى و رفت و آمدشــان به 
اينترنت اســت كــه اكنون با حضــور پررنگ 
گوشى هاى هوشمند در اطراف و اكناف   زندگى 

ما، پيچيده تر هم شده است.
مديريت فرزندان در فضاى مجازى كه به قول 
كارشناسان اكنون خطراتش از فضاى واقعى 
هم بيشــتر شــده به دغدغه اى بزرگ تبديل 
شــده؛ البته براى والدينى كه نگــران امروز و 
فرداى فرزندانشان هســتند، وگرنه بسيارى 
از والدين براى اينكه به قول خودشــان دهان 
بچه ها را ببندند يا از شرّ آن ها خلاص شوند(!) 
يك گوشى هوشمند براى فرزندشان مى خرند 
و او را با خطرات بى شمار و بى پايان اينترنت و 
شبكه هاى اجتماعى تنها مى گذارند و دلشان 
به اين خوش اســت كه فرزندشــان «ساكت» 
است و ساعت ها   در گوشــه اى از خانه سرش 
توى موبايل اســت و ظاهراً كارى به كار هيچ 

كس ندارد.
يكى از نمونه هاى تلخ آسيب هاى اين گوشى ها 
و فضاى خطرناك مجازى، خودكشى ناآگاهانه 
دو دختر نوجوان تحت تأثير القائات سوء بازى 
آنلاين «نهنگ آبى» بود كه خود را از بالاى پلى 
در اصفهان به پايين پرتاب كردند. يكى از اين 
دو دختر در دم كشته شد و ديگرى نيز هنوز با 

مرگ دست و پنجه نرم مى كند.
پيام روشــن چنين رخدادهــاى تلخى براى 
خانواده ها اين است كه عجالتاً تا نظام آموزشى و 
رسانه اى ما بخواهد از خواب بيدار شود و درباره 
چنين پديده هايى اطلاع رسانى كند و نوجوانان 
و خانواده ها را آموزش دهد، خانواده ها خودشان 
بايد آستين بالا بزنند و نظارت دقيق تر، جدى تر 
و آگاهانه تــرى بر رفت و آمد فرزندانشــان در 
فضاى مجازى داشته باشــند. فعلاً هيچ راهى 
جز اين وجود ندارد! والدين بايد بدانند كه امروز 
صاحبان همين ديوهاى زشــت به ظاهر زيبا 
كه در تمام شئون زندگى مردم نفوذ كرده اند، 
فرزندان خود را از حضور در اين فضاها و شبكه ها 
باز مى دارند. براستى چرا؟ دليلش اين است كه 
آن ها خود بهتر از هر كســى مى دانند كه چه 
آشى براى بشــريت پخته اند و با آثار سوئى كه 
نرم افزارها، شــبكه ها و بازى هايشان بر روح و 
روان و شخصيت كودكان و نوجوانان دارد، بهتر 

از هر كسى آشنا هستند.
بايد پند كارشناســان را آويزه گوش كنيم و تا 
مى توانيم حضور و استفاده كودكان و نوجوانان 
را در اين شبكه ها به حداقل برسانيم و البته چه 
بهتر كه خودمان هم وقتمان را كمتر و كمتر در 

اين فضاها هدر بدهيم!

چرا بطرى هاى آب معدنى تاريخ انقضا دارند؟
* مهندس على حسنى : حتماً براى شــما هم پيــش آمده كه هنگام 
نوشيدن آب معدنى از خود پرســيده ايد مگر آب فاسد مى شود كه روى 

بطرى ها تاريخ انقضا درج مى شود؟
از چندين سال پيش، با توجه به اقدام هاى سازمان غذا و دارو، استاندارد و 
برخى ديگر از سازمان هاى مرتبط، تمامى كارخانه هاى توليد و بسته بندى 
مواد غذايى موظف به درج تاريخ توليد و انقضا روى برچسب محصولات 
شدند كه با توجه به آزمايش هاى مربوط به هر واحد توليدى، مدت زمان 

مصرف با توجه به نوع خوراكى و شرايط نگهدارى تعيين مى شود. 
اولين و مهم ترين عامل تأثيرگذار در تعيين تاريخ انقضا، نوع ماده غذايى 
است. برخى خوراكى ها مانند شير و لبنيات فسادپذيرى بالايى دارند كه 
شرايط نگهدارى خاصى مانند حفظ ســرما را مى طلبد و در صورتى كه 
مصرف كننده به تاريخ انقضا توجهى نداشته باشد، مسلماً علايمى مانند 

مسموميت غذايى تقريباً سريع برُوز مى كند. 
عامل ديگر، شرايط و نوع بسته بندى خوراكى هايى مانند گلاب، نوشابه 
گازدار، سركه و حتى آب اســت. گرچه چنين خوراكى هايى دچار فساد 
غذايى نمى شوند، اما ظروف و بطرى هاى پتِ ( PET) ( انواع بطرى هاى 
يكبار مصرف) كه امروزه كاربرد زيادى پيدا كرده، مى تواند، مشــكل ساز 
باشــد. اين بطرى ها و ظروف معمولاً از جنس پلى اتيلن بــا تراكم بالا ( 
HDPE) ساخته مى شوند كه نوعى پلاستيك با منافذ ريز است. گرچه 
پلاستيك مى تواند از ماده خوراكى در برابر عوامل بيرونى محافظت كند، اما 
همين تخلخل جزئى نيز باعث ورود برخى تركيبات محيطى به درون ظرف 
مى شــود. به عنوان مثال، اگر بطرى آب را در زيرزمينى پر از گرد و خاك 
بگذاريد، زمانى كه آب را مى نوشيد همين طعم خاك را احساس خواهيد 
كرد. يا اينكه نگهدارى گلاب و نوشابه در اين بطرى ها پس از مدتى باعث 
خروج اسانس و گاز مى شود و تا حدى كيفيت محصول را تغيير مى دهد. 
البته از آنجا كه HDPE ســبب نفوذ تركيبات زيست محيطى به داخل 
بطرى مى شــود، حتماً بايد از نگهدارى ظروف پت در كنار موادى مانند 

بنزين، رنگ و مواد شيميايى خوددارى كرد. 
همچنين توصيه مى شود، چنين ظروفى دور از نور و گرما نگهدارى شوند 
زيرا مواد پلى اتيلن تحت تأثير نور تركيباتى مانند انواع پليمرها را وارد ماده 

غذايى خواهند كرد كه سرطان زا هستند. 
معمولاً آب تاريخ انقضاى طولانى ترى نسبت به ديگر خوراكى ها دارد كه 
علت آن، همين نفوذپذيرى تركيبات مضر است كه هرچه مدت طولانى 
ترى در بطــرى بماند، نفوذ تركيبات موجود در بطرى نيز به آب بيشــتر 

خواهد بود.
* مدير بهداشت محيط و حرفه اى دانشگاه علوم پزشكى مشهد

يادداشت

كلينيك سلامت

فناورى چارسوى علم

فارس: ماشين لباسشويى هوشمند درامى كه به تازگى روانه بازار شده، مى تواند 
انبوهى از لباس هاى كثيف را با تنها 10 ليتر آب و بــدون نياز به پودر تميز كند. 
به گزارش ديجيتال ترندز، نمونه اوليه اين ماشين لباسشويى در تابستان توليد 
شده بود و حالا به توليد انبوه رسيده است. اين ماشين لباسشويى داراى يك پدال 
است و با فشــار پا كار مى كند پس نياز به برق ندارد. بنابراين استفاده از دستگاه 
يادشده در محيط هاى آزاد و دورافتاده نيز براى تميز كردن و شستن انواع لباس ها 

ممكن است.
ارتفاع اين ماشين لباسشــويى 6,8 كيلوگرمى حدود 55 ســانتيمتر است و 

تميز كردن لباس ها با اســتفاده از آن تنها 5 دقيقه وقت مى برد. البته براى محكم كارى مى تــوان مقدار كمى صابون نيز به 
درون محفظه ماشين لباسشويى انداخت. اين ماشين لباسشــويى هر بار توانايى شستن 2,2 كيلوگرم لباس يا معادل 6 تا 7 

لباس را دارد.

ماشين لباسشويى هوشمندى كه فقط آب مى خواهد
 

مهر: يك دانشجوى كانادايى يك هيولاى كوچك در آب هاى قطب كشف كرده كه 
فقط يك چشم دارد و علاوه بر آن دهان نيز ندارد. اين موجود عجيب داراى 8 پا در 
آب هاى تاريك زير يخ هاى قطب زندگى مى كند. به گفته پژوهشگران اين موجود 2 
ميليمترى خطرناك نيست اما به شدت عجيب است. هيولاى كوچك، بدنى شفاف 
و فقط يك چشم و دو شاخك پر مو دارد. جالب اين كه اين موجود دهان نيز ندارد.
محققان معتقدند اين موجــود هم يكى از 160 گونه «زوپلانكتون» هاســت كه 
در اقيانوس هاى سراســر جهان زندگى مى كنند. اورلى دلافــورج يكى از فارغ 
التحصيلان دانشگاه مانيتوبا اين جانور را كشف كرده كه در بخش قطبى آب هاى 

كانادا زندگى مى كنند.
 (Monster) اســت. نام اين موجود نيز مشــتقى از واژه هيولا Monstrilloida هيولاى كوچك عضوى از خانواده

است.

كشف هيولاى يك چشم در آب هاى قطب

 زندگــى/ رهــا واعظى       
ب تازگى تب جدى و شــديدى 
در بيــن مديران برتــر فناورى 
دنيــا براى دورى از شــبكه هاى اجتماعى و 

گوشى هاى هوشمند شكل گرفته است.
به گزارش گاردين، دنياى فنــاورى به جايى 
رسيده است كه حتى توسعه دهندگان و ايجاد 
كنندگان بــزرگ فناورى نيز از گوشــى هاى 
هوشمند و شــبكه هاى اجتماعى خود فرارى 
شــده اند و عقيده دارند كه «فنــاورى» ذهن 

انسان را مى ربايد.
اين جريان تا آنجا اوج گرفته است كه كاركنان 
گوگل، توييتر، فيس بــوك و ديگر غول هاى 
فناورى كه عاملان اصلى توسعه فناورى هاى 

اعتيادآور هستند، از اينترنت دورى مى كنند!
بسيارى از مديران بزرگ فناورى دنيا در آمريكا، 
براى آنكه دسترســى خود را بــه برنامه هاى 
اعتياد آور اينترنتى و فنــاورى  محدود كنند، 
سيســتم عامل لپ تاپ هاى خــود را تغيير 
داده اند و بر روى گوشــى هاى هوشمند خود 
ويژگى هايــى براى محدوديت دسترســى به 
شبكه هاى اجتماعى و همچنين عدم دسترسى 

به برخى از آن ها را قرار داده اند.

* روزى 2600 بار ضربه به صفحه گوشى
به گفته جاســتين روزنســتين، مديرعامل 
جوان شركت فناورى آسانا، اينترنت بر اساس 
خواســته هاى اقتصاد تبليغاتى شكل گرفته 

است.
مديران فناورى دنيا، قصــد دارند جهان را 
به جاى بهترى براى زندگــى تبديل كنند، 
به هميــن منظور از مهندســان، طراحان و 
مديران خلاق و جوان براى توسعه ايده هاى 

فناورانه خود اســتفاده مى كنند، اما همين 
افراد خلاق و جوانى كــه بلوك هاى دنياى 
ديجيتال جديد را ايجــاد مى كنند، پس از 
مدتى ســعى دارند اين بلوك ها را از سر راه 

زندگى خود كنار بزنند.
جاستين روزنستين، مديرعامل جوان شركت 
فناورى آسانا، بتازگى شركتى راه اندازى كرده 
است كه به بررسى اثرات روانى فناورى بر روى 
افراد مى پردازد. بررسى هاى اخير اين شركت 
نشان مى دهد كه هر فرد به طور ميانگين روزانه 
2617 بار صفحه گوشى خود را لمس مى كند 

و به آن ضربه مى زند.
* اعتياد خطرناك كاربران اينترنت

اعتيــاد كاربــران اينترنتى در تمــام جهان 
نگرانى هاى زيادى را براى آينده زندگى انسان 
ايجاد كرده اســت. تحقيقات نشــان مى دهد 
كه توجه دائمى و جزيى انســان به فناورى و 
وابســتگى به آن موجب محدود شدن شديد 

توانايى ها، كاهش شــديد تمركز و در نهايت 
كاهش ضريب هوشــى افراد مى شود. وجود 
گوشــى هوشــمند در كنار افراد و توســعه 
كاربردهاى آن موجب از بيــن رفتن ظرفيت 

شناختى انسان ها شده است.
علاوه بر اين ها، قدرت هاى ديجيتالى موجب 
ارتقاى سيستم هاى سياسى مخرب در جهان 
امروز شده اند و به طور غيرمستقيم در حال از 
بين بردن دموكراسى و در اختيار گرفتن ذهن 

آزاد مردمان جوامع مختلف هستند.
بر اساس آخرين تحقيقات و بررسى هاى انجام 
شده در سيليكون ولى، بسيارى از تكنسين هاى 
جوان فنــاورى، از محصولات خود اســتفاده 
نمى كنند و فرزندانشان را در استفاده از فناورى 
محدود كرده اند. جالب اينجاست كه در مدارس 
ســيليكون ولى ( دره اى در آمريــكا كه مركز 
فناورى جهان به حســاب مى آيد و آغاز اغلب 
شركت هاى بزرگ و مهم فناورى از آنجا بوده 

است) استفاده از گوشى هاى هوشمند، تبلت و 
حتى لپ تاپ ممنوع است!

* فيس بوك مى  رود، اينستاگرام مى آيد...
در واقع فناورى هاى مورد استفاده ما، تبديل به 
اجبار در زندگى شده اند و جوامع طورى پيش 
رفته اند كه اگر كسى در اختيار فناورى نباشد، 
نتواند مسير زندگى خود را به خوبى پيش ببرد؛ 
اين يك راهبرد از طرف غول هاى فناورى براى 
در اختيار گرفتن ذهن مردم و در كنار آن جذب 

سود بيشتر بوده است.
اخيراً يك نويسنده فناورى آمريكايى، درباره 
اعتياد جوامع به فناورى گفته اســت: راهبرد 
كمپانى هاى فناورى اين گونه اســت كه اگر 
دسترســى به فيس بوك و برخى شبكه هاى 
اجتماعى در برخى كشورهاى دنيا محدود شده 
است، آن ها فناورى جايگزينى با نام اينستاگرام 
را ارائه مى كنند و بــا آن به كنترل ذهن مردم 

ادامه خواهند داد.
براســاس گزارش تريســتن هريس، يكى از 
كارمندان ارشد ســابق گوگل، ذهن ما توسط 
شركت هاى فناورى ربوده و انتخاب هاى ما در 
گروى استفاده از همين فناورى ها محدود شده 
است. اين موضوع دموكراسى جهانى ما را تغيير 
داده و موجب كاهش توانايى ما براى گفت و گو 

و روابط با يكديگر شده است.
به عقيده هريس، شركت هاى فناورى هرگز از 
روى عمد محصولات اعتيادآور ارائه نداده اند، 
بلكه انگيزه آن ها فقط پاسخ به نيازهاى اقتصاد 
تبليغاتى بوده است تا توجه مردم را جلب كنند.
اكنون با وجود تمامى ايــن برنامه ها، انتخاب 
با ماست كه اســتفاده از فناورى را براى خود 
كنترل كنيم و يا ذهن خود را به دست «سارقان 

ذهن» بسپاريم. 

گزارش تكان دهنده گاردين از سرقت ذهن ها در شبكه هاى مجازى

غول  هاى فناورى فرزندانشان را از كار با گوشى هاى هوشمند منع مى كنند!
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هافبك پرسپوليس در گفت و گو با قدس

  برانكو مدل فكرى بازيكنان 
را تغيير داد 



دوشنبه   1   آبان  1396
 8529 23   اکتبر2017  سال سی ام  شماره   1439 3  صفر   

مهر: حمید حســام، 
نویســنده حوزه دفاع 
مقدس گفــت: امروز 
کســانی که در عرصه 
ادبیــات دفاع مقدس 
دست به قلم شده اند، 
ماننــد دوره ســبک 
هندی در ادبیات فارسی عمل کرده اند، دوره ای که 
در آن، همه درباره هرچیزی که دوســت داشــتند 
دست به قلم برده و چیزی سروده اند. اما در دوره های 
قبل تر از رواج سبک هندی مثل دوره سبک عراقی، 
شاعر و نویسنده کسی بوده که ملک الشعرای زمان 
خودش بوده و مرتبه کارش عمومی نبوده اســت. 
درمورد دفاع مقدس، این که به عدد حاضران، راوی 
می توانست وجود داشته باشد، خیلی ها را به خودش 
مشــغول کرده و همه می خواهنــد به نوعی روایت 

خودشان را داشته باشند.

مانندسبکهندیعملکردهاند
محمدجــواد  ایسنا: 
جزینی، داستان نویس، 
طرح  کــردن ژانــر را 
کاســب کارانه  تبلیغ 
و  دانست  روشنفکری 
گفت: معمــولاً  طرح  
ژانر قدری انگیزه ادبی 
دارد و قدری کاسب کارانه است؛ ضرورت پرداختن 
نظــری به گونه ها و  ژانرهای ادبی که کار منتقدان 
است و یا طرح آن به خاطر تلاش ناشران است. گمان 
می کنم  طرح ژانر مانند بازارگرمی های تاجران برای 
اجناس شان است و این تلاش برای طرح ژانر، نیت 
ادیبانه ای پشــتش وجود ندارد و بیشتر تجارت و 
بیزینس مآبی  است. در ماه های اخیر ازطرف برخی 
ناشران مسئله احیای ژانر مطرح شده است که گمان 
می کنم این احیای ژانر دغدغه ادیبانه ای نیســت و 

نوعی شوک تجاری به بازار نشر است.

طرحژانریاتبلیغکاسبکارانه
ایبنا: مسعود کوثری از 
برگزاری سومین دوره 
جشــنواره کتاب سال 
اعضــای هیئت علمی 
دانشــگاه های سراسر 
کشور )نشان دهخدا( 
خبــر داد و گفــت: 
ســومین دوره جشنواره نشــان دهخدا با حمایت 
وزارتخانه های علــوم، تحقیقات و فناوری، فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، کار، تعاون و رفاه اجتماعی و 
سازمان تأمین اجتماعی، 24 آبان ماه از ساعت 15 
تا 17 مصادف با هفته  کتاب و کتابخوانی در سالن 

جابربن  حیان دانشگاه تربیت مدرس برگزار می شود.
 مدیر انتشارات علمی و فرهنگی افزود: امسال بیش 
از 31هزار و 795 عنوان کتاب در حوزه علوم انسانی 
که در سال 95 منتشر شــده، برای ما ارسال شده 

است.

جشنوارهنشاندهخدابرگزارمیشود
محمــــود  تسنیم: 
آموزگار رئیس اتحادیه 
ناشران و کتابفروشان 
تهران بــا بیان این که 
مزاحمت هـــا بــرای 
فعالیت حرفـــــه ای 
در  ایــران  ناشــران 
نمایشگاه کتاب فرانکفورت امسال با شدت بیشتری 
شــکل گرفت، گفت: افراد گروهــک خودفروخته 
منافقین امسال با بی پروایی به تمامی ناشران حاضر 
در غرفه ایران و فعالیت حرفه ای آن ها توهین کردند. 
ما به عنوان اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران و نیز 
ناشران مستقل تصمیم گرفتیم به این اتفاق به شکل 
شدید اعتراض کنیم. در همین زمینه من و مدیران 
نشر ثالث، نگاه، هرمس و پیدایش اعلام کردیم که 
درصورت حل نشــدن این مسئله از حضور در ادوار 

بعد منصرف خواهیم شد.

منافقینبهکتابهمرحمنکردند

کوتاه و خواندنی

ایسنا: رئیــس دانشگاه بوعلی و گزینه پیشنهادی دولت برای تصدی وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری با بیان این که از مســائل و مشکلات مالی دانشگاه ها از نزدیک 
آشــنایی دارد، گفت: مشکل اصلی این مشــکلات به منابع مالی دولت برمی گردد. 
در حال حاضر نیز دانشــگاه ها هنوز درآمد اختصاصی حاصل از فعالیت های علمی 
و پژوهشــی قابل توجهی ندارند، بنابراین یکی از برنامه های اصلی در وزارت علوم، 

متکی کردن دانشگاه ها به درآمدهای اختصاصی است.
منصور غلامی با بیان این که مســائل و مشــکلات شــکل گرفته در دانشگاه ها را 
جمع آوری و در رفع شــان تلاش خواهم کــرد، تصریح کرد: مباحث فرهنگی برای 
اعتلای جایگاه اساتید، شادابی و نشاط علمی و سیاسی دانشجویان، تعمیق باورهای 
دینی و توسعه همبستگی ملی موردتوجه قرار خواهد گرفت. وی با تأکید بر این که 
مسائل رفاهی دانشجویان و مسائل معیشتی کارکنان در تقویت بنیه مالی دانشگاه ها 
باید دیده شود، گفت: باید در مدل فعالیت شورای عتف و میزان مسئولیتی که وزارت 

علوم در این شورا دارد، تجدیدنظر شود.

دانشگاه

وزیر پیشنهادی 
از برنامه های خود گفت

ایبنا: فصلنامه نقد کتاب هنر، نشســت نقد و بررســی »شــاهکارهای هنری در 
آســتان قدس رضوی/ کتیبه های صحن انقلاب« را با حضور مهدی گلچین عارفی، 
مهدی صحراگرد، مهدی مکی نژاد و ولی الله کاووسی در سرای اهل قلم مؤسسه خانه 
کتاب برگزار می کند.  این کتاب، کتاب بسیار مفصلی درخصوص صحن عتیق است 
که متن آن به طور کامل آماده شده و به مواردی چون سال ساخت این صحن، مرمت 

و خطوط کاشی کاری اشاره دارد که در سال جاری عرضه خواهد شد.
گفتنی است این کتاب که به همت مرکز آفرینش های هنری آستان قدس رضوی 
چاپ و منتشر شده، ششــمین کتاب از مجموعه کتب شاهکارهای هنری آستان 

قدس رضوی است که تاکنون 500 نسخه از آن چاپ شده است.
علاقه مندان برای حضور در این نشست می توانند از ساعت 16 تا 18 روز چهارشنبه 
3 آبان به سرای اهل قلم مؤسسه خانه کتاب به نشانی تهران، خیابان انقلاب، نرسیده 
به چهارراه ولیعصر)عج(، خیابان برادران مظفر جنوبی، کوچه خواجه نصیر، پلاک2، 

طبقه همکف مراجعه کنند.

کتاب

نقد »شاهکارهای هنری 
در آستان قدس رضوی« 

نیش و نوش

خبر

سخنت بود جمله حرّافی
واکنش ناصر فیض به یاوه گویی های ترامپ

فرهنگ: ناصر فیض، شــاعر طنزپرداز، در پی ســخنان مســخره و 
یاوه گویی های ترامپ در قالب شعری واکنش نشان داد.

متن این شعر چنین است:
فارغ از بحث علم جغرافی
سخنت بود جمله حرّافی

غالباً موجبات شأن خودت
بوده در شأن دیگران نافی

تاجری فاجری چه می دانی
که سیاست کجا و صرّافی

فی المثل بزچران چه می داند
که چه شد سرنوشت قذّافی

تازه باور نمی کنم،حتّی
فرق گز را بدانی از تافی
نبرندت به کارگاه حریر

تو چه داری به جز به هم بافی
چون کتابی ورق ورق شده ای

که نیرزد به خرج صحّافی
تو نداری به جز دلی ناصاف

پشت این صورت بدان صافی
صافی از جُرم من نمی گذرد

گر تو را بگذرانم از صافی
در خلیجی که فارس بوده و هست

پارس کردی به مدّت کافی
هیچ سودی نمی بری به خدا

چون نیاکان خود ز علّافی
بس که چپ می زنی به گاه سخن

شده زیبنده ات تری گافی
بر دهانت لگد زدن سهل است
مشت اگر نیست کافی و وافی

*
با همین چند مُشتِ تقدیمی

بعد از این تا ابد نمی لافی!

جشن امضای مژده لواسانی 
در فرهنگسرای رسانه
فرهنگ: جشن امضای کتاب 
»خون انار، گردن پاییز است« 
نوشته مژده لواسانی، امروز در 
فرهنگسرای رســانه و شبکه 
های اجتماعی برگزار می شود. 
این مراسم با حضور نویسنده 
و  سیدمهدی شجاعی  کتاب، 
جمعی از علاقه مندان شعر و 
ادب برگزار خواهد شد. لواسانی 
در این مراسم علاوه بر امضای 

کتاب خود برای دوســتداران و علاقه مندان ، بخشــی از پاییزنگارهای 
خود را برای جمع حاضر می خواند. این مراســم از ســاعت 17 الی 19 
در فروشگاه کتاب داستان فرهنگسرای رسانه و شبکه های اجتماعی به 
نشانی خیابان پاسداران، خیابان گل نبی، خیابان ناطق نوری، میدان قبا 

برگزار می شود.
کتاب »خون انار، گردن پاییز اســت« شامل گزیده ای از متن ها و اشعار 
مژده لواســانی اســت که در قالب چهار موضوع طبقه بندی شده است.  
بخش اول این کتاب شامل متن های عاشقانه است که در مرز میان شعر 
و متن بودن در حال حرکت اســت، بخش دوم کتاب نوشته های کاملًا 
مذهبی وی را شامل می شود که به آستان ائمه اطهار)ع( تقدیم شده است 

و عنوان مرثیه ای برای آب و آبرو را بر خود دارد.
بخش ســوم کتاب که می توان از آن به تهران نگاری های نویســنده یاد 
کرد، عنوان »حواس شــهر پرت توست« را بر خود دارد و بخش آخر که 
نوشــته های تقدیم شده به شهداست، عنوان  »روز واقعه رفته باشی« را 

بر خود دارد.
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 فرهنگ/ زهره کهندل   طی چندروز اخیر فرهنگ
که اطلاعیه های تکمیل ظرفیت مقاطع ارشــد و 
دکترا برروی سایت ســازمان سنجش بارگذاری 
شده اســت، با یک حساب وکتاب ساده می بینید 
کــه ظرفیت پذیرش در رشــته زبــان و ادبیات 
فارسی در مقطع ارشد در دانشگاه های غیردولتی 
نســبت به سایر رشته ها بالاتر است. اما دلیل این 
پذیرش بالا چیســت؟  در این باره با دکتر حسن 
ذوالفقاری، عضو هیئت علمی  گروه زبان و ادبیات 
فارسی دانشگاه  تربیت مدرس گفت وگو کرده ایم که 

می خوانید.

 به نظر شــما دلیل این کــه در برخی از 
رشــته ها، پذیرش دانشجوی ارشد و دکترا 

زیاد است، چیست؟
یکی از مشــکلاتی که آموزش عالی در سال های 
اخیر، به ویژه در دهه اخیر با آن مواجه شده است، 
پذیرش زیاد دانشجویان مقاطع کارشناسی ارشد و 
دکترا در دانشگاه های آزاد، پیام نور و غیرانتفاعی 
بوده اســت که منطبق با نیازهای جامعه نیست، 
زیرا به انــدازه دانش آموختــگان، موقعیت کاری 
نداریم. دانشجویان رشته زبان و ادبیات فارسی یا 
باید جذب دانشگاه ها شوند یا در آموزش و پرورش 
استخدام شوند یا در مؤسسات خصوصی کارکنند 
که جنبه های پژوهشی دارد، اما هیچ کدام از این ها، 
ظرفیت این تعــداد دانش آموخته را ندارد، ضمن 
این که مراکز پژوهشــی هم تقریباً تعطیل  اند. هر 
تعداد از دانش آموختگان این رشــته که وارد بازار 
کار شوند، پشت در بسته می مانند. دانشگاه ها هم 
مخصوصاً دانشگاه آزاد، به فکر بازار کار نیستند و 
هرچه تعداد دانشجوی شهریه پرداز بیشتر شود، 

به نفع آن هاست. 
آموزش در این دانشــگاه ها هم واقعاً در ســطح و 
شأن این رشته نیست و دانشجویان از سطح دانش 
بالایی برخوردار نیستند. هرسال تعداد دانشجویان 
رشــته زبان و ادبیات فارســی بیشــتر می شود، 
درحالی که نیــاز به این همه دانش آموخته در این 
رشــته نداریم، مگر این که علاقه به کسب دانش 

داشته باشند. 

 یعنی تبدیل بــه دانش آموخته طلبکار 
نشود؟

همین طور است. در همه دنیا هدف از آموزش عالی، 
یافتن کار نیست. در کشورهای دیگر، بسیاری از 
دانشــجویان در مقاطع ارشــد و دکترا تحصیل 
می کنند تا دانش خود را تکمیل کنند. رســالت 
دانشگاه هم الزاماً این نیست که نیروی کار برای 
جامعه  تربیت کنــد، به ویژه در رشــته هایی که 

جنبه های ادبی هنری دارد. 

 در بین شــاعران و نویســندگان، موج 
تحصیل در مقاطع ارشد و دکترای رشته زبان 
و ادبیات فارســی راه افتاده، به نظر شما این 

موج خوب است؟
به هرحال شاعر و نویسنده درکنار استعدادی که 
دارد، بایــد دانش خود را هم بالا ببرد و اگر دانش 
او درکنار استعدادش ارتقا یابد، می تواند در تولید 

آثــار به او کمک کند. تحصیــل علم از این منظر 
می تواند به او کمک کند، به این شــرط که فقط 
جنبه مطالبه گری نداشته باشد؛ این که گمان کنند 
بعد از دانش آموختگی باید برایشــان فرش قرمز 
پهن شود. اگر کســی با هدف یافتن کار بهتر به 
رشــته هایی بیاید که ذوق و دانش اندوزی در آن 

حرف اول را می زند، طبیعتاً نتیجه خوبی حاصل 
نمی شود و کاری هم به دست نمی آورد. کسانی باید 
وارد این رشته شوند که ذوق و انگیزه کافی برای 
کسب دانش داشته باشند، اما می بینیم کسانی که 
می آیند، انگیزه کافی ندارند و ســر کلاس درس، 
فقط حضور فیزیکی دارند. بسیاری از دانشجویان، 
یک خط در میان به کلاس های دانشگاه می آیند و 
دنبال گرفتن نمره ناپلئونی هستند، ضمن این که 
بعــد از دانش آموختگی ســراغ کارهای دیگری 

می روند. 

 فکر نمی کنیــد که چون تحصیل در این 
رشته آســان و پذیرش آن سهل الوصول تر 
اســت، داوطلبان به این رشته گرایش پیدا 
می کنند، یعنی رشته زبان و ادبیات فارسی را 

دم دستی کرده اند؟
همینطور است، اما وقتی وارد این رشته می شوند، 

تصوراتشان عوض می شود و می بینند آنچنان که 
فکر می کردند، آسان نیست. البته در دانشگاه هایی 
همچــون آزاد و پیام نور، کاری ندارند که کیفیت 
آموزش در چه سطحی است، در واقع افراد در این 
دانشگاه ها، مدرک می خرند، چون تحصیل در آنجا 
آسان اســت. حتی برای پذیرش در آن دانشگاه، 

نیازی نیست که کنکور هم بدهند.

 چرا این دانشــگاه ها علاقه به راه اندازی 
رشته ای همچون ادبیات دارند؟ آیا این رشته 
امکانات آموزشی کمی  را در مقاطع تحصیلات 

تکمیلی می طلبد؟
بله، برای همین این رشته را در هرجایی می توان 
عَلمَ کرد، چون استاد هم در این رشته فراوان است. 
آزمایشــگاه و تجهیزات خاصی هم نمی خواهند. 
گاهی می بینیم که در مناطق دورافتاده، دانشجوی 
تحصیلات تکمیلی در رشته زبان و ادبیات فارسی 
می گیرند، درحالی که در دانشگاه های درجه یک، 
بین این که 4 یا 5 تا دانشجو بگیریم یا داوطلبان 
با چه کارنامه علمی  پذیرش شوند، بحث است. در 
جایی این طور دقت می شود، ولی در جایی دیگر 
رها شده است. وزارت علوم با دادن مجوز تأسیس 
رشــته در مقاطع تحصیلات تکمیلی به برخی از 
دانشگاه ها، راه را برای ورود بی رویه به این رشته باز 
می کند تا این تصور به وجود بیاید که رشته هایی 
در مقطع ارشــد و دکترا هست که به راحتی و با 
پرداخت شــهریه می توان مثــل آب خوردن در 
آن، مدرک ارشــد و دکترا خریــد. البته چنین 
افرادی که این طور ریســک می کنند و مدرکی را 
با پرداخت شهریه های بالا می خرند، قطعاً از این 
مدرک، استفاده هم می کنند و این فسادآور است. 
این رویه اشــتباه، وقت و عمر دانشــجو را ضایع 
می کند، درحالی که او می تواند در این چهارسال، 
کار مفیدی انجــام دهد. حتی اگر چیزی هم یاد 
بگیرد، باز ارزش دارد، اما متأسفانه دانشی هم در 
کار نیست. این وضعیت را استاد و دانشجو به نفع 
خودشــان می دانند و فقط سرمایه های علمی  و 
معنوی ضایع می شود و هرروز شاهد افت و نزول 

این رشته در جامعه هستیم.

انتقاد یک استاد از پذیرش بالای دانشجو در مقاطع ارشد و دکترا

رشتهادبیاتفارسیرادمدستیکردهاند

آنچه می خوانید

بســیاری از دانشــجویان، یک خط 
در میان به کلاس های دانشــگاه 
می آینــد و دنبــال گرفتــن نمره 
ناپلئونی هســتند، ضمن این که 
بعــد از دانش آموختگی، ســراغ 

کارهای دیگری می روند



میــزان: حســـین 
محجـــوب، بازیگــر 
گفت: آثار ســینمایی 
و مخصوصاً فیلم نامه ها 
درجه کیـــفی بسیار 
نازلی دارنــــد و آثار 
به لحــاظ موضوعــی 

هرروز درحال سقوط اند و مضامین بسیار بی ارزشی 
در فیلم هــا موردنظر گرفته می شــود. وی درباره 
کم کارشــدن خود در عرصه ســینما تصریح کرد: 
پیشنهادهای بســیار زیادی طی این ماه ها به من 
شــده، اما هیچ کدام از آن ها مطلوب من نیستند. 
حاضر نیســتم به هر قیمتی در آثــار بازی کنم و 
هرچیزی را به خورد مخاطب بدهم. سؤال بزرگ این 
است که آیا در حال حاضر سینما می خواهیم یا نه. 
این چه سینمایی است که سال ها درگیر مشکلات 

عمده شده، اما هرروز بدتر از دیروز می شود.

این چه سینمایی است که داریم؟
حوزه هنری: محسن 
اسلام زاده، مستندساز 
گفــت: مستندســاز 
باید کمی عمیق تر به 
این ماجــرای اربعین 
کند  نگاه  حســینی 
و نــگاه ســطحی به 

زائرین کربلا نداشته باشــد تا بتواند از میان آن ها 
داستان های متفاوت با شخصیت های متفاوت پیدا 
کند. وی تصریح کرد: متأسفانه ما شاهد این هستیم 
کــه فیلم های خیلی کمی در این زمینه ســاخته 
می شود و دوستان فیلم ساز، روایت های ناب کمی را 
پیدا می کنند که شاید به این خاطر باشد که تصور 
می کنند به قدری به این ماجرا پرداخته می شــود 
که واقعاً حرف جدید زدن در این حوزه را ســخت 
می کند، باید با پیدا کردن داســتان های متفاوت و 

زیرپوستی، نگاهی متفاوت به ماجرا داشته باشیم. 

نگاهی متفاوت به ماجرای اربعین
مهر: فردین خلعتبری 
ضمــن اعــلام تاریخ 
انتشار تازه ترین آلبوم 
موســـیقایی خود به 
همایون  خوانندگــی 
شــجریان، از مراحل 
پــروژه  آماده ســازی 

»کافه های تهران« صحبت کرد. وی گفت: کارهای 
فنی آلبوم به اتمام رســیده و تا پایان سال منتشر 
می شود. تمامی بخش های اصلی پروژه »کافه های 
تهران« انجام گرفته و هم اکنون نیز کار در مرحله 
میکس و مســترینگ قرار دارد کــه این آلبوم نیز 
در آینــده ای نزدیک ارائه می شــود. در این آلبوم 
به سرپرستی بهنام ابوالقاسم و نوازندگانی چون پدرام 
فریوسفی، آتنا اشتیاقی، شقایق صادقیان و سایوری 
شــفیعی به کارگردانی هنری رضا موســوی، آثار 
موردنظر را در چند کافه شهر تهران ضبط کرده اند.

»کافه های تهران« منتشر می شود
ایســنا: تهیه کننده 
فیلم »خانه دختر« با 
اشــاره به این که تنها 
نســخه  از  دقیقه  دو 
این فیلم  جشنواره ای 
برای اکــران عمومی 
حذف شــده اســت، 

تأکید کرد: اصلاحات انجام شــده، هیچ لطمه ای به 
فیلم نامه اولیه وارد نکرده اســت. محمد شایسته با 
بیان این که شــایعه حذف ۱۰ یا ۲۰ دقیقه از این 
فیلم صحت نــدارد، گفت: حذف این دو دقیقه هم 
به داســتان اولیه فیلم صدمه نزده و درواقع در این 
بخش، ســوءتفاهمی را که پیش آمده بود برطرف 
کردیم. فیلم »خانه دختر« اصولاً در همان نسخه ای 
که در جشنواره فیلم فجر هم اکران شد این خاصیت 
را داشــت که پس از پایان فیلم، تماشاگر در یک 
لحظه نمی توانست متوجه شود که موضوع چیست.

حذف 20 دقیقه تکذیب شد 

چهره - خبر

هنر: حمید شاه آبادی، معاون صدای رسانه ملی در نشست خبری رزمواره مدافعان 
حرم، تبیین اهداف استراتژیک نظام درمقابل استکبار صهونیست را یکی از وظایف 
ضروری رســانه ها برشمرد و گفت: امروز در جهان اسلام هیچ رخدادی بدون نقش 

جمهوری اسلامی ایران امکان پذیر نیست. 
وی افزود: ابعاد مختلف نقش مدافعان حرم بر کسی پوشیده نیست، اما بسیاری از 
افــراد تلاش می کنند که این موضوع را کم رنگ کنند و غنای ما در صداوســیمای 
جمهوری اسلامی ایران این است که بتوانیم از این فرصت  ها نهایت استفاده را ببریم. 
علی اصغر جعفری، رئیس سازمان هنری و سینمایی دفاع مقدس نیز در این مراسم 
از نقش رســانه ها در بازگویی ایثار و تجلیل از شــهدای مدافع حرم قدردانی کرد. 
شاه آبادی در این نشست درباره بودجه رادیو در فصل جدید معاونت، با بیان این که 
بودجه رادیو نیازمند بازنگری دوباره است، گفت: مطالعات این بازنگری درحال انجام 
است. همه متولیان باید دست به دست هم بدهند تا امسال را به پایان برسانیم و فضای 

جدیدی از بودجه را برای سال آینده رقم بزنیم.

رادیو و تلویزیون

بودجه رادیو 
نیازمند بازنگری است

سازمان امور سینمایی: با حکم سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اعضای شورای پروانه نمایش آثار سینمایی معرفی شدند.صالحی در این حکم، بنا به 
پیشنهاد محمدمهدی حیدریان رئیس سازمان امور سینمایی؛ کمال تبریزی)نویسنده 
و کارگردان سینما(، دکتر محمدعلی حسین نژاد)تهیه کننده سینما(، دکتر حسین 
کرمی)رئیس مرکز نمایشی سیما(، دکتر حسن خجسته)نایب رئیس اتحادیه رادیو 
تلویزیونی آسیا- اقیانوسیه(، حجت الاسلام والمسلمین سیدمهدی خاموشی )رئیس 
سازمان تبلیغات اسلامی(، امیر خوراکیان)معاون محتوای مرکز ملی فضای مجازی(، 
دکتر محمد احسانی زاده)مدیر شبکه نسیم سیما(، دکتر شهاب اسفندیاری)رئیس 
دانشگاه صداوسیما( و مجید رضابالا)فیلم نامه نویس( به عنوان اعضای جدید شورای 
پروانه نمایش آثار سینمایی معرفی شدند. پیش از این اعضای قبلی شورای پروانه 
نمایش شامل حجت الاسلام والمسلمین سیدمهدی خاموشی، رسول صدرعاملی، 
محمدرضا جعفری جلوه، حجت الاسلام والمسلمین طه مرقاتی، عماد افروغ، شهاب 

اسفندیاری، مجید رضابالا، حسین کرمی و فرشته طائرپور بودند.

سینما

معرفی اعضای جدید 
شورای پروانه نمایش
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اصرار وزارت ارشاد بر اختراع دوباره چرخ
 هنر/ آرش شــفاعی  یکی از مشــکلات دیرینه مدیریت فرهنگی 
در کشــور ما این اســت که مدیران تازه منصوب، همیشه اصرار دارند که 
تجربه های پیشــین و انباشته دوره های گذشــته را به کناری بگذارند و 
به اصطــلاح رایج، چرخ را دوباره اختراع کنند. نمونه بارز و مشــخص این 
اصرار در همین روزها دربرابر چشم همه ماست. درحالی که کاروان اعزامی 
وزارت ارشاد از نمایشگاه فرانکفورت به سلامت به کشور بازگشته اند، تکلیف 
برگزاری مهم ترین رویداد فرهنگی سال، یعنی نمایشگاه بین المللی کتاب 
روشن نیســت. دوماه دیگر جایزه مهم ادبیات کشور، یعنی جایزه جلال 
آل احمد برگزار می شود و هنوز دبیر جایزه مشخص نشده است و تکلیف 
جایزه بین المللی شــعر فجر هم هرســال تا یکی دوماه مانده به برگزاری 
جایزه، روشن نیست. ازسوی دیگر دبیر جشنواره فیلم فجر که تازه جوهر 
حکم انتصابش خشــک شــده، در پی برهم زدن همــه ترتیبات و قواعد 
برگزاری جشنواره اســت و می خواهد مهم ترین و پرظرفیت ترین سالن و 
سمبل جشــنواره، یعنی برج میلاد را از چرخه برگزاری جشنواره حذف 
کند. به عبارت دیگر همه چیز طبق معمول به دقیقۀ نود موکول می شود و 
در شــتاب و کوران برگزاری جایزه ها و جشنواره ها، مشکلات یکی پس از 

دیگری عیان می شود و باز در دوره بعد، روز از نو و روزی از نو.
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در همه سال های گذشته، در رویدادهای 
بزرگ بین المللی فرهنگی و هنری، کاروانــی از کارمندان و مدیران خود 
را راهی جشــنواره ها و نمایشگاه ها و دوســالانه ها کرده است. اگر هرکدام 
از بزرگوارانی که در سی وچندســال گذشــته، با بودجه بیت المال به کن، 
فرانکفورت، برلین، پاریس، پکن، مســکو، بولونیا و... اعزام شده اند، یک بار 
دفترچه ای کوچک از مشــاهدات خود در برگزاری منظم، مدیریت شده و 
عاقلانه این رویدادهای جهانی تهیه کرده و به مدیران بالادستی خود ارائه 
داده بودند، وضع ما این نبود که یک روز جشنواره بین المللی برگزار کنیم 
و دیگر روز، بخش بین الملل و داخلی را جدا کنیم و مشــخص شــود که 
این تصمیم میلیاردها تومان از پول ملت را هدر داده است. دبیر جشنواره 
فیلم فجر امروز مصرانه از حذف مجموعه برج میلاد و جدا کردن سینمای 
رسانه و اهالی سینما سخن می گوید، درحالی که کافی است پای صحبت 
رسانه ای ها و سینمایی ها بنشیند و درک کند که گروه کثیری از آنان با این 
تصمیم مخالف اند. مسئله به همین سادگی است که ما در شهر تهران، هیچ 
جایگزینی ازنظر امکانات، سالن، ظرفیت و اهمیت برای برج میلاد نداریم 
و نمی توان پردیس ها و ســالن های ســینمایی دیگر را با آن مقایسه کرد. 
فقط امکانات جانبی مانند پارکینگ برج میلاد را با هر پردیس سینمایی 
دیگری در تهران مقایسه کنید تا بفهمید حذف برج میلاد چه مشکلاتی 
برای دســت اندرکاران جشــنواره ایجاد خواهد کرد. به راســتی می توان 
جشــنواره فیلمی برگزار کرد که در آن سینمایی ها و رسانه ای ها کاری به 
کار هم نداشــته باشند، هم را نبینند و درکنار هم نباشند و انتظار داشت 
جشنواره باشکوه و پرخبر باشــد و مردم به دنبال کردن آن رغبت داشته 
باشند؟ مشکل برگزاری جشنواره واقعاً این سالن و آن سالن است؟ یا عدم 
مدیریت بلیت های پرتعداد برای میهمانان و عوامل؟ مشکل جشنواره در 
تعداد خبرنگاران حاضر در جشــنواره است؟ یا تصمیمات خلق الساعه در 
برگزاری جشنواره جهانی درکنار جشنواره داخلی؟  در تمام جهان هرسال 
رویدادهای فرهنگی و هنری بســیاری برگزار می شود که برخی از آن ها 
چندین دهه سابقه برگزاری دارند و تقویم برگزاری این رویدادها از یک سال 
پیش بســته و اعلام شده است. چرا در کشور ما چندماه مانده به برگزاری 
مهم ترین رویدادهای فرهنگی و هنری سال، هنوز نمی دانیم این رویدادها 
در چه مکانی برگزار می شــود؟ آیا بخش مهمــی از این مدیریت باری به 
هرجهت به دلیل بی اعتنایی به دیدگاه های هنرمندان، فرهنگیان و اهالی 
رسانه نیست؟ درباره نمایشگاه کتاب مگر رسانه ها بارها به مسئولان هشدار 
ندادند که برگزاری نمایشــگاه در مجموعه شهرآفتاب چه تبعاتی به دنبال 
دارد؟ چرا پس از دوســال برگزاری، مسئولان تازه به حرف و نقد دلسوزان 
رسیده اند؟ آیا همین اتفاق درباره جشنواره فیلم فجر نیز درحال تکرارشدن 

است؟

جمشید مشایخی در سی سی یو بستری شد
میزان: وکیل جمشید مشایخی گفت: استاد مشایخی شامگاه شنبه بر اثر 
ضعف شــدید جسمانی و قند خون بســیار بالا به بیمارستان منتقل شد. 
مهرداد خضرایی گفت: پزشکان بعد از معاینه، ضعف شدید جسمانی و قند 
خون بالا را، دلیل وضعیت وی اعلام کردند و در حال حاضر این هنرمند در 
بخش سی سی یو بیمارستان تحت مراقبت است. وضعیت استاد با دفعات 

گذشته بسیار متفاوت و در بخش هوشیاری کمی دچار مشکل است.

 هنر/ صباکریمی  امســال دهمین دوره از 
جشنواره بین المللی هنرهاي تجسمي فجر برگزار 
خواهد شد. جشــنواره در این دوره نیز همچون 
دوره گذشــته با هدف معرفي ایده هاي اصیل و 
همچنین با رویکرد معرفي آثار با قابلیت هاي نوین 
و تعامل گرا، برپا می شــود. ضمن این که امسال 
سومین دوره ای را شاهد خواهیم بود که جشنواره 
به صورت بینارشته ای برگزار می شود. به همین 
منظور با علیرضــا ذاکری، هنرمند نقاش، طراح 
و گرافیســت درباره کم و کیف برپایی جشنواره، 
ســازوکارهای اجرایــی و نقاط قــوت و ضعف 
دوره های اخیر جشنواره به گفت و گو نشستیم 

که در ادامه می خوانید.
این هنرمند کاریکاتوریســت در ابتدای سخنان 
خود با اشاره به سازوکارهای اجرایی ادوار مختلف 
جشــنواره اظهار کرد: جشــنواره تجسمی  فجر 
پس از برپایی هفت دوره، طــی یک اقدام تازه، 
بخش های هنــری را حذف کرد و به هنرمندان 
این فرصت را داد که با توجه به توانمندی هایشان، 
بتوانند آثار پیشرو و مدرن خلق کنند. پیشنهاد 
جشــنواره این بود که آثار بینارشــته ای تولید 
شــود؛ تولید این گونه آثار مستلزم این است که 
هنرمندان در یک رشته تخصصی متمرکز نشده و 
در رشته های دیگر هم فعالیت کرده باشند و این 
اتفاق به دســت نمی آید مگر این که هنرمند در 
رشته هایی دیگری مانند گرافیک و خوشنویسی، 

نقاشی و عکاسی سال ها کار کرده باشد. 

 تفکیک ها کنار رفت
وی در ادامه افزد: اگــر به تاریخ هنر نگاه کنیم 
متوجه می شویم  پیکاسو علاوه بر این که نقاش 
است، مجسمه سازی هم می کند و در تاریخ ایران 
هم شخصیت هایی علمی  مانند بوعلی سینا، خیام 
و ... در رشته های مختلفی اعم از ریاضیات، طب، 
فلسفه، موسیقی و نجوم صاحب تخصص بودند.  
متأسفانه امروزه به هنرمندی که در چند رشته 
به شــکل جدی صاحب تخصص و نظریه است، 
می گویند از این شاخه به آن شاخه پریده است. 
در حال که این نظریه اصلاً حرفه ای نیســت و 

هنرمندان نباید فقط در یک رشــته دست آموز 
شــوند. ذاکری تصریح کرد: امســال دوره سوم 
از جشنواره اســت که به این موضوع می پردازد 
اما ضروری اســت دبیرخانه در فراخوان خود به 
هنرمنــدان خط داده، توضیح دهد که منظور ما 
از بینارشته ای چیست، در حالی که تاکنون فقط 
اشــاره شده آثار پیشــرو و بینارشته ای باشد اما 
فراخوان هر جشنواره ای باید آیین نامه مشخصی  

داشته باشد. 
ذاکری در بخش دیگری از سخنان خود تصریح 
کرد: این اتفاق بســتری لازم دارد و سازوکارش 
این اســت که در دانشگاه ها و فضاهای آموزشی 
فرهنگ سازی شود که هنرمندان خود را در یک 
رشته خاص محدود نکنند و به رشته های جانبی 
به صورت جدی بپردازنــد. به طور مثال همین 

دوســالانه های تخصصی که در گذشــته برگزار 
می شد در راستای این تفکر نبود و سبب شده که 
مقوله آثار بینارشته ای مغفول بماند و رشته های 
تجسمی  از هم جدا بمانند، اما جشنواره تجسمی  
فجــر این تفکیک هــا را کنــار زد و آثار هنری 
تجسمی  را یکپارچه کرد که اتفاق بسیار خوبی 

است. وی در خصوص شیوه داوری در جشنواره 
فجر یادآور شد: اینکه آثار کپی وارد جشنواره شود 
و حتی جایزه ببرد، اجتناب ناپذیر است. درست 
است که داورها باید به رویدادهای مهم تجسمی 
 دنیا واقف باشند و آن را تعقیب کنند اما آثاری هم 
هستند که از چشم داوران دور می مانند. ضمن 
اینکه با توجه به ظهور رسانه های فراگیر و فضای 
مجازی در سال های اخیر هر هنرمند می تواند در 

روز صدها اثر را ببیند و از آن ها تأثیر بگیرد.
ذاکری تأکید کرد: اما این که اصل یک اثر کپی 
پیدا شــده و از آن دفاع هم شــود باز تصمیم و 
حق داوران است که البته چه بپذیرند که اثر کپی 
بــوده و یا از آن دفاع کنند در هر حالت می توان 
آن را جزو اختیارات داوران و جشــنواره دانست 
ولی راهکارش این است که باید در آیین نامه این 

شرط آورده شود که اگر اثری کپی بود و مشابه 
آن پیدا شــد، از دور داوری خارج شود. اقتباس 
هنری در همه رشــته ها وجود دارد ولی هنرمند 
باید روی اندیشه و تفکر خود کار کند و آثاری که 
تولید می کند، نتیجه تفکر خودش باشد نه اینکه 
از کارهایی که دیده، کپــی کند. اگر ما نتوانیم 
هنرمندان را از نظر فکری به گونه ای تربیت کنیم 
که خود مولد فکر باشند، این اتفاق ها بازهم رخ 

خواهد داد.

 اغلب جوایز را ایرانی ها می برند
وی دربــاره نقــاط ضعــف و قوت جشــنواره 
تجســمی فجر عنوان کرد: اولین مســئله ای که 
هنرمندان توقع دارند بدانند این است که ظرفیت 
پذیرش جشــنواره چقدر اســت و چه تعداد اثر 
هنری پذیرش می شود. به طور نمونه در فراخوان 
دوره قبلــی اعلام شــد ۱3 هزار اثــر هنری به 
جشنواره ارســال شده که فقط ۱۰۰ اثر انتخاب 
شد که این اتفاق شایسته نیست. از این ۱3 هزار 
اثر، 6 هزار اثر اصلی بودند و 7هزار اثر باقیمانده 
نمونه آثار هنرمندان بوده است. از 6 هزار بخش 
اصلی جشنواره تنها۱۰۰ اثر راه پیدا می کند. این 
یعنی ما5 هزارو 9۰۰ اثر را کنار گذاشتیم و این 
بدین معنی است که چندین هزار هنرمند را کنار 
گذاشتیم در حالی که آنها انتظار دیده شدن آثار 
خــود را دارند. اما یک اتفاق خوب دوره قبل این 
بود که به هنرمندانی که اعتراض داشتند فرصت 
داده شد که درخواست بازنگری آثار خود را ارائه 
دهنــد. وی در پایان افزود: جشــنواره باید روی 
فراخوان خود و آیین نامه اش بیشتر کار کنند و 
جزئیات بیشتر را مطرح سازد تا ابهام باقی نماند. 
خوشبختانه جشــنواره به سمت خوبی در حال 
حرکت اســت اما وجه بین المللی بودنش قوی 
نیست و اغلب جوایز را ایرانی ها می برند. به نظرم 
اگر یک جشنواره معتبر داخلی داشته باشیم بهتر 
اســت تا بگوییم بین المللی ولی در عمل اینطور 
نباشد. اگر هم بین المللی است که  ای کاش آثار 
برگزیده را به کشورهای اروپایی ببرند تا در قالب 

چند نمایشگاه دیده شود.

ارزیابی یک هنرمند طراح از جشنواره بین المللی تجسمی فجر

ورود آثار کپی به جشنواره اجتناب ناپذیر است

آنچه می خوانید

هنرمند باید روی اندیشه و تفکر 
خــود کار کند و آثــاری که تولید 
می کند، نتیجه تفکر خودش باشد 
نه اینکه از کارهایی که دیده، کپی 

کند
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خط حادثه

آزار وحشيانه ساريناى 5 ساله در سمنان 
خط قرمز: پرونده كودك آزارى ساريناى پنج ساله با مشخص شدن مشخصات 

شكنجه گروارد مرحله جديدى شد. 
سارينا دچار جراحت ها و سوختگى هاى متعدد بود و بلافاصله در بخش  آى سى 

يوى بيمارستان اميرالمومنين بسترى شد.
سرهنگ پيوندى، معاون اجتماعى پليس استان سمنان هم با تأييد اين كودك 
آزارى گفت: در تحقيقات مشخص شده اين كودك شاهد اتفاقى بوده و شخص 
ســومى در حضور پدر و مادرش، او را براى ترســاندن از اينكه مسئله را بازگو 

نكند، كتك زده است.
وى بــا بيان اينكه والدين بــه اين رخداد اعتراضى نكرده انــد، گفت: مادر در 
بيمارستان كنار بالين فرزندش حضور دارد ولى از پدر خبرى در دست نيست و 
مردى كه سارينا را وحشيانه كتك زده متوارى است. تحقيقات براى دستگيرى 

پدر و ضارب سارينا ادامه دارد.
درهمين حال رئيس پليس استان ســمنان با تاييد انتقال يك كودك با آثار 
جراحت به بيمارستانى در سمنان گفت: با اعلام اين موضوع از بيمارستان به 

پليس، تحقيقات در اين خصوص آغاز شده است. 
سردار روح الامين قاسمى، رئيس پليس استان سمنان از انتشار عجولانه اين 
گونه اخبار كه احســاس امنيت و آرامش عمومى را به شدت كاهش مى دهد، 

انتقاد كرد.
اين مســئول انتظامى با تأييد انتقال يك كودك سمنانى به بيمارستان با آثار 
جراحت اظهار كرد: پس از اعلام اين موضوع از طريق مســئولان بيمارستان، 

تحقيقات پليس براى روشن شدن ابعاد آن آغازشد.

ترفند مالخراموال مسروقه براى رد گم كنى
خط قرمز: رئيس پليس مشهد از دستگيرى يك مالخر اموال مسروقه در حوالى 
اين شهر خبر داد. سرهنگ محمد بوستانى گفت: در حين اجراى طرح مقابله 
با سرقت هاى خيابانى در مشــهد و دستگيرى چند سارق، اطلاعاتى از محل 
پاتوق يك مالخر اموال مسروقه به دست آمد. وى افزود: مأموران كلانترى طرق 
با شناسايى متهم، مغازه سمسارى او را كه براى رد گم كنى داير كرده بود، با 

هماهنگى مقام قضايى مورد بازرسى قرار دادند. 
در بازرسى از اين مغازه سمسارى، مقادير زيادى اموال مسروقه شامل لپ تاب، 
دوربين فيلمبردارى، كپسول آتش نشانى، دريل و سنگ فرز، جك و كپسول 
گاز خودرو، گوشــى تلفن همراه و ديگر اموال مســروقه كشف شد. سرهنگ 
بوستانى با بيان اينكه اين متهم نيز به مراجع قضايى معرفى شده است، افزود: 
بزودى مرحله ديگرى از طرح مقابله با مالخران اموال مسروقه در شهر مشهد 

به اجرا گذاشته مى شود.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

چهار كشته و زخمى حاصل 
تصادف جاده روانسر 

 خط قرمز: رئيس پليس راه اســتان كرمانشاه از وقوع 
يك فقره تصادف در مسير روانسر به كرمانشاه خبر داد و 
گفت: در اين حادثه كه صبح ديروز رخ داد، 2 نفر در دم 

جان باختند و 2 نفر ديگر نيز مصدوم شدند. 
سرهنگ مراد حيدرى، رئيس پليس راه استان كرمانشاه 
دراين باره گفت: اين حادثه ساعت هفت صبح يكشنبه 
در مسير روانســر - كرمانشــاه و در نزديكى روستاى 

كوريان گورا بين دو سوارى سمند و پژو 405 رخ داد. 
وى علت وقوع اين حادثه تجاوز به چپ خودروى سمند 
عنــوان كرد و گفت: دو نفر در جريان اين حادثه در دم 

جان باختند و دو نفر ديگر نيز مصدوم شدند.

نقشه شوم مرد معتاد براى 
سرقت از افراد سالخورده

خط قرمز: با تلاش 
پليس تربــت جام، 
از  ســرقت  عامــل 
شهروندان سالخورده 
با خوراكى هاى آلوده 
بيهوش  مــواد  بــه 
كننده شناســايى و 

دستگير شد.
فرمانده انتظامــى تربت جام با اعلام اين خبر گفت: در 
پى شكايت مردى سالخورده كه وجوه نقد او با استفاده 
از خوراكى آلوده به داروى بيهوشى به سرقت رفته بود، 
تيمى از مأموران كلانترى 11 اين شهرستان رسيدگى به 

اين پرونده را در دستوركار خود قرار دادند.
وى افزود: در بررســى اظهارات مالباخته مشخص شد 
ســارق به وى خوراكى تعارف كرده كه پس از خوردن 
آن بيهوش شده و زمانى كه بهوش آمده متوجه سرقت 

شده است.
سرهنگ كيانى گفت: همزمان با بررسى و تحقيقات اين 
پرونده، گزارش هاى مشابهى اعلام شد كه تيم تجسس 
كلانترى 11 با راهنمايى مالباختگان، متهم را كه فردى 
سابقه دار است، شناســايى و پس از يكسرى تحقيقات 
ميدانى او را در يكى از خيابان هاى سطح شهر تربت جام 

در اقدامى غافلگيرانه دستگير كردند.
در بازرســى بدنى از او مقــدارى داروى بيهوش كننده 
كشف شــد و متهم 33 ساله در مواجهه با مالباختگان 
به چهار فقره ســرقت از شــهروندان (همگى مردهاى 
ســالخورده) با اســتفاده از خوراكى هاى آلوده به مواد 

بيهوشى اعتراف كرد.
سرهنگ كيانى خاطرنشان كرد: با هماهنگى مقام قضايى 
تحقيقات از متهم براى كشــف ديگر جرائم احتمالى او 

ادامه دارد.
وى از شــهروندان خواســت ضمن عدم اعتماد به افراد 
ناشــناس و مشــكوك، از دريافت هرگونــه خوراكى و 
نوشيدنى پيشنهادى از آنها امتناع كرده و در اين رابطه 

توصيه ها و هشدارهاى پليس را مدنظر قرار دهند.

 با تلاش 
پليس تربــت جام، 
از  ســرقت  عامــل 
شهروندان سالخورده 
با خوراكى هاى آلوده 
بيهوش  مــواد  بــه 
كننده شناســايى و 

راز خودكشى دو دختر دانش آموز اصفهانى در موبايلشان بود

خط قرمز: دانشجوى دانشگاه آزاد در حال 
شنا در استخر بود كه در قسمت عميق غرق 
شد.  ساعت 8 شامگاه پنج شنبه 27 مهرماه 
امسال بود و چند دانشــجوى دانشگاه آزاد 
براى تفريح به اســتخر دانشگاه رفته بودند 
كه ناگهان يكى از غريق نجات ها به عمق 4 
مترى استخر شيرجه زد و پسر 20 ساله اى 
را كه در كف اســتخر غرق شده بود از آب 

بيرون كشيد.
دوستان محمدرضا كه با ديدن اين صحنه 
شوكه شده بودند به سراغ همكلاسى شان 

رفتنــد و اين در حالى بود كه بينى و دهان 
پسر جوان دچار خونريزى شده بود.

اقدامات ابتدايى براى نجات جان محمدرضا 
از ســوى غريق نجات آغاز شــد و در ادامه 
امدادگران اورژانس ســارى در محل حاضر 
و جــوان 19 ســاله را به بيمارســتان امام 
خمينى(ره) منتقل كردند. اقدامات احيا براى 
نجات جان پســر جوان به نتيجه نرسيد و 

دانشجوى جوان به كام مرگ فرو رفت.
دكتر على عباســى در خصوص مرگ اين 
جوان دانشجو گفت: بررسى بيشتر پيرامون 
مرگ اين دانشجو، كالبد شكافى سمپاتيك 
از جســد وى انجام شــده است. وى گفت: 
براى بيــان عوامل احتمالى ديگر دخيل در 
مرگ اين دانشجو نياز به نتيجه بررسى كالبد 
شكافى است كه حداقل 50 روز زمان مى برد.

عباســى افزود: پس از انجام كالبد شكافى 
و آزمايــش لازم، جواز دفن صادر و جســد 
اين دانشــجوى جوان در اختيار خانواده اش 
قرار داده شد. معاون دانشجويى و فرهنگى 
دانشگاه علوم پزشــكى مازندران هم گفت: 

اســتخرى كه دانشــجوى هوشــبرى اين 
دانشگاه در آن غرق شده مربوط به دانشگاه 
آزاد اسلامى بوده و دانشگاه علوم پزشكى آن 

را به صورت اجاره اى در اختيار دارد.
دكتر محمدرضا حق شــناس افزود: طبق 
شهادت دانشجويان، در استخر ناجى غريق 
نيز حضور داشــت. يكى از همكلاسى هاى 
محمدرضا قربانى نيز گفت: من و محمدرضا 
هر دو ترم اولى بوديم و در رشــته هوشبرى 
درس مى خوانديــم، روز پنج شــنبه همراه 
تعدادى ديگر از دانشجويان كه از قبل براى 
استخر ثبت نام كرده بوديم به استخر رفتيم.

وى افزود: حدود 28 نفر دانشجو بوديم كه 
به استخر رفتيم.محمدرضا پسر آرام و درس 
خوانى بود و وقتى به اســتخر رفتيم اعلام 
كرد كه شــنا بلد نيست به همين خاطر او 
در قســمت كم عمق بود و من و چند تن 
ديگر از دوستانمان در قسمت عميق در حال 
شــنا بوديم. نزديك به 10 دقيقه بود كه از 
محمدرضا خبر نداشــتيم و همه پيگير او 
بوديم و فكر مى كرديم به سرويس بهداشتى 

رفته كه ناگهان يكــى از غريق نجات ها به 
داخل استخر شيرجه زد و محمدرضا را كه 
بينى و دهانش خونى بود از كف قســمت 

عميق استخر بيرون كشيد.
اين دانشجوى هوشــبرى ادامه داد: همگى 
شوكه شده بوديم و هيچ كس نديده بود كه 
محمدرضا چه وقت به قسمت عميق آمده 
است. به سرعت خودم را بالاى سر محمدرضا 
رساندم و نبضش را گرفتم كه خيلى ضعيف 
بود و در ادامه جوان غريق نجات شــروع به 
اقدامات ابتدايى احيا كرد و در ادامه يكى از 
دانشجويان پزشكى نيز براى كمك آمد اما 
بى فايده بود تا اينكه امدادگران اورژانس در 
محل حاضر شــدند و من همراه محمدرضا 
سوار خودروى آمبولانس به بيمارستان رفتم 
كه در آنجا مرگ همكلاسى ام را اعلام كردند.
من شــنيدم كه پزشــكى قانونى در نظريه 
ابتدايــى مرگ محمدرضا را ســكته مغزى 
اعلام كرده است به اين معنا كه محمدرضا از 
ترس دچار سكته شده است ولى هنوز نظريه 

نهايى صادر نشده است.

جزئيات مرگ دانشجوى مشهدى در استخر دانشگاه سارى

خط قرمز: رئيــس پليس آگاهى اســتان اصفهان در 
         خصــوص حادثه ســقوط دو دختــر جوان از پل 

چمران  اصفهان گفت: اين به طور قطع خودكشى بوده 
است و دلايل آن در دست بررسى است. 

ســرهنگ ستار خســروى، رئيس پليس آگاهى استان 
اصفهان در خصوص حادثه خودكشــى دو دختر جوان 

در اصفهان اظهار كرد: هر دو نفر احزار هويت شــده اند 

و حادثه ســقوط به طور قطع خودكشى بوده است. هر 

دو دختر دانش آموز ســال اول دبيرســتان و دوست و 
همكلاسى بوده اند.

وى در پاســخ به اين ســؤال كه آيا حادثــه ارتباطى با 

«چالــش نهنگ آبى» دارد يا خيــر؟ تصريح كرد: علت 

اين حادثه در حال بررســى است تا روشن شدن نتايج 
نمى توان در مورد آن اظهار نظر كرد.

سردار مهدى معصوم بيگى، رئيس پليس استان اصفهان 
نيز گفت: اين دو نوجوان قبل از پرت كردن خود توسط 

يك ضبط صوت، با خانواده خود خداحافظى كرده و علت 

اين كار را انجام بازى آنلاين نهنگ آبى در فضاى مجازى 

اعلام كرده اند.

معصوم بيگى با اشاره به اينكه نوجوان مجروح شده نيز 

بيان داشته كه تحت تأثير بازى دست به اين اقدام زده 

اســت، خاطرنشان كرد: پليس در خصوص بازى نهنگ 

آبى هشدارهايى داده بود؛ اين بازى در كشورهاى مختلف 

قربانى گرفته و تاثير بسيارى بر ذهن دارد و افراد را وادار 

به رفتارهاى پرخطرى همچون خودزنى و خودكشــى 
مى كند.

هم چنين، كيانوش جهان پــور، مدير روابط عمومى 

دانشگاه علوم پزشكى اصفهان در خصوص وضعيت 

اين دختران گفت: يكى از اين دو نفر روز گذشــته 

به دليل شــدت جراحات جان خود را از دست داد 

و ديگرى دچار شكستگى هاى متعدد شده است اما 

سطح هوشيارى او نسبت به روز گذشته افزايش يافته 
است.

همچنين حســن رحيمى دادستان اصفهان در رابطه با 

كليپ منتشر شده از سقوط دو دختر جوان از پل چمران 

اصفهــان در فضاى مجازى اظهاركرد: پرونده قضايى در 

رابطه با بررسى علت فوت در دادسرا تشكيل شده و در 

حال بررسى اســت. وى گفت: اين دونفر باهم تصميم 
مى گيرند كه اين اقدام را انجام دهند؛ كليپى از قبل تهيه 

كرده اند و همه موارد مويد اين است كه با تصميم قبلى 
بوده و هماهنگ شده است.

اين مقام قضايى در ادامه افزود: متاسفانه يك نفر فوت و 

نفر دوم به شدت مجروح و دچار خونريزى داخلى شده 
است.

رئيــس پليس آگاهى اســتان اصفهان در 
         خصــوص حادثه ســقوط دو دختــر جوان از پل 

اعلام كرده اند.



خط بين الملل

 3سال و نيم حبس براى يك فوتباليست 
به خاطر اخاذى 

خط قرمز: فابريزيو ميكولى، مهاجم سابق يوونتوس به جرم اخاذى خشونت 
آميز، به سه سال و نيم حبس محكوم شد. 

ميكولى در طول دو ســال اخير تحت بازجويــى به جرم اخاذى از فيزيوتراپ 
سابق پالرمو بوده و در اين ميان، سرنخ هايى از ارتباط او با مائورو لاريچلا، پسر 
رئيس مافيا سالواتوره مطرح شده است.ميكولى همواره اين اتهام را رد كرده بود 
و گفته بود كه اطلاعى از ارتباط لاريچلا با مافيا ندارد و به اين حكم اعتراض 
مى كند. وكيل او در اين رابطه گفته بود: «ميكولى نســبت به اين قضايا كاملاً 
بيگانه است زيرا مى داند كه بيگناه است. او هرگونه اتهامى را رد كرده و نسبت 

به آن ها اعتراض خواهد كرد».

اين شيطان آمريكايى دختر 11 ساله را 
آزار داد و كشت 

خط قرمز: جوان متجاوز ســرخ 
پوست كه پس از آزار و شكنجه 
دختــر 11 ســاله وى را به قتل 
رسانده بود به حبس ابد محكوم 

شد. 
قاتــل و قربانى متعلــق به قوم 
«ناواهــو» در قلمرو خود مختار 
سرخ پوستان آمريكا بوده اند. بنا 

بر گزارش هاى پليس متهم « تام بيگاى » روز جمعه گذشته در دادگاهى در 
نيومكزيكو آمريكا به جرم تجاوز و قتل وحشــيانه دختركوچك به حبس ابد 
محكوم شــد. گزارش هاى پزشكى قانونى تأييد كرده كه قاتل پس از شكنجه 

قربانى با وارد كردن ضربه به سر قربانى او را به قتل رسانده است.

حمام خون در زمين بسكتبال 
خط قرمز: وقوع تيراندازى در يك زمين بســكتبال در ايالت «پنســيلوانيا» 
آمريكا، 4 زخمى بر جا گذاشت.  فرد يا افرادى ناشناس با تيراندازى به سمت 
يك زمين بازى بسكتبال در شهر «چستر» ايالت «پنسيلوانيا» 4 نفر را زخمى 
كردند. گفتنى اســت ضاربين در سطحى مرتفع تر نسبت به زمين بازى و در 

فاصله اى امن از محل حادثه ايستاده و بعد از تيراندازى متوارى شده اند.
مجروحين شــامل 2 زن و 2 مرد و در ســنين نوجوانى و جوانى هستند كه 
اطلاعى از ميزان جراحت آن ها در دست نيست. در محلى كه ضاربين از آنجا 
اقدام به تيراندازى كرده اند ســلاح نيمه اتوماتيك و مهمات سلاح كمرى پيدا 

شده است.
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35 شهروند مشهدى 200ميليون 
ريال به كلاهبرداران ديوارى 

باختند
خط قرمز- مهــدى كاهانى مقدم: زن و مرد جوانى كه به 
همراه فرزند خردسالشــان و با ترفندى خاص دست كم 200 
ميليون ريال از 35 شهروند مشهدى كلاهبردارى كرده بودند، 
با هوشيارى كارآگاهان پليس آگاهى خراسان رضوى شناسايى 
و دستگير شدند. گزارش خبرنگار ما به نقل از فرمانده انتظامى 

خراسان رضوى حاكى است، چند روز قبل يكى از شهروندان 
مشــهدى با طرح شــكايتى در دادگســترى از فعاليت اين 
كلاهبرداران خبر داد كه با دستور مقام قضايى پرونده شكايت 
اين شهروند، براى پيگيرى در اختيار پليس آگاهى استان قرار 
گرفت. ســردار قادر كريمى گفت: شاكى در جريان تحقيقات 
به كارآگاهان گفت كه چندى پيش كالايى را براى فروش در 
سايت ديوار گذاشته و مدتى بعد شخصى با وى تماس گرفته و 
خواستار آن كالا شده و در موعد تحويل كالا به همراه همسر و 
فرزند خردسال خود به محل قرار آمده و ضمن تحويل گرفتن 
كالا، چند برگ چك پول به او داده و رفته اســت. شاكى ادامه 
داد: وقتى بــراى خرج كردن چك پول ها رفته، متوجه جعلى 
بودن آن ها شده و به همين خاطر به دادگسترى مراجعه و اعلام 

شكايت كرده است. 
رئيس پليس خراســان رضوى تصريح كــرد: كارآگاهان اداره 
مبارزه با جعل و كلاهبردارى پليس آگاهى با توجه به اظهارات 
شــاكى، با همكارى تيمى از كارآگاهان اداره اطلاعات جنايى، 
تحقيقات خود را به صورت ويژه ادامه دادند كه در حين انجام 
اين تحقيقات، شــكات ديگرى نيز پيدا شــده و رفته رفته به 
تعداد شكاتى كه به همين شيوه مورد كلاهبردارى قرار گرفته 
بودند، افزوده شــد. وى گفت: اين در حالى بود كه با راهنمايى 
مالباختگان، چهره فرضى خانواده كلاهبردار ترســيم شده و 
تصاوير آن ها در اختيار واحدهاى گشــتى و پايگاه هاى پليس 
آگاهى در سطح شهر مشهد قرار گرفت. سردار كريمى افزود: 
در ادامه اين تحقيقات نيز كارآگاهان توانستند با بهره گيرى از 
بانك هــاى اطلاعاتى و همكارى پليس هاى افتخارى، متهمان 
را در اســتان گلستان شناسايى كنند كه به دنبال آن گروهى 
از كارآگاهان با گرفتن نيابت قضايى به اين اســتان اعزام شده 
و ضمن شناسايى مخفيگاه متهمان، در عملياتى غافلگيرانه و 
ضربتى اين افراد را دستگير كردند. وى با بيان اينكه در بازرسى 
از مخفيگاه متهمان تعدادى چك پول و اسناد و مدارك جعلى 
كشف شد، خاطرنشان كرد: متهمان پس از انتقال به مشهد و در 
بازجويى هاى علمى و پليسى كارآگاهان پليس آگاهى خراسان 
رضوى و مواجهه حضورى با تعدادى از مالباختگان به 35 فقره 
كلاهبردارى و به جيب زدن 200 ميليون ريال اعتراف كرده اند. 
اين افــراد پس از تكميل تحقيقات و پرونده در اختيار مراجع 
قضايى قرار گرفتند كه با صدور حكم قانونى روانه زندان شدند.
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خط قرمز: پســر بازارى ســوار بر خودروى پژو 206 در 
محــدوده نازى آباد هــدف گلوله مرگبار قــرار گرفت. 
تحقيقات درباره واكاوى علت اين حادثه در دســتور كار 

كارآگاهان اداره دهم پليس آگاهى قرار گرفت. 
ساعت 12 شــامگاه شــنبه 29 مهرماه امسال مأموران 
كلانترى 130 نــازى آباد در جريان تيراندازى مرگبارى 
در منطقه خانى آباد، خيابان ميعاد جنوبى قرار گرفتند. 
گزارش هاى مردمى كه صداى شــليك را شنيده بودند 
نشان مى داد كه درگيرى در نزديكى محدوده مسكونى 
اتفاق افتاده اســت. با اعلام ايــن خبر بلافاصله تيمى از 
مأموران كلانترى 130 نازى آباد به محل حادثه رفتند و 

بررسى موضوع را در دستور كار خود قرار دادند. 
 با حضور مأموران در محل حادثه مشخص شد درگيرى 
مرگبار در يك دستگاه 206 سفيد رنگ رخ داده است و 
پسر جوانى كه پشــت فرمان خودروى سوارى بود مورد 

اصابت گلوله قرار گرفته و در دم فوت كرده است. 
با كشف جســد مرد جوان كه بررسى ها نشان مى داد از 

فاصله بســيار نزديك هدف تيراندازى قرار گرفته است 
بلافاصله بازپرس كشيك قتل پايتخت در جريان ماجرا 
قرار گرفت. به دستور بازپرس تحقيقات اوليه كارآگاهان 
براى شناسايى هويت مرد جوانى كه در خودروى سوارى 

خودش به قتل رسيده بود آغاز شد. 
بررســى ها نشــان مى داد كه فرهاد جوان 36 ساله و از 
بازارى هاى تهران اســت و به خاطر زندگى در محدوده 
نازى آباد آن محدوده را به خوبى مى شــناخته است. اما 
خانواده اش مدت هــا قبل از اين محل رفته اند و در يكى 
از محله هاى شمالى تهران ساكن هستند. با رسيدن تيم 
بررســى صحنه جرم و آغاز تحقيقات جنايى تحقيقات 
درباره اين جنايت شــبانه به كارآگاهان اداره دهم پليس 

آگاهى تهران بزرگ واگذار شد. 
تحقيقات ابتدايى نشــان از آن داشــت كــه مقتول 36 
ساله از ناحيه سر هدف گلوله قرار گرفته و در بررسى ها 
مشخص شد كه عامل جنايت در زمان قتل داخل خودرو 
قرار داشــته است. با بدســت آمدن اين سرنخ ها فرضيه 

اختلاف مالى قاتل و مقتول قوت گرفت. بررسى هاى اوليه 
كارآگاهان نشان مى داد كه مقتول در حال صحبت با قاتل 
بوده اســت و از سوى او غافلگير شــده و هيچ دفاعى از 

خودش نشان نداده است. 
بنا بر اين گزارش، جســد پســر جوان براى بررسى هاى 
تخصصى به پزشــكى قانونى منتقل شــده و تحقيقات 
براى شناسايى عامل جنايت در دستور كار مأموران اداره 
10 پليــس آگاهى تهران قرار دارد. به دســتور بازپرس 
بازجويى از خانواده مقتول و بررسى شماره تماس هاى او 
و همچنين بررســى دوربين هاى ترافيكى در دستور كار 

قرار گرفته است.

شليك مرگبار در 206 جوان بازارى

خط قرمز: پليس آگاهى تهران به خبر آزار و اذيت 
دختر 9 ساله در راه پله واكنش نشان داد. 

مركز اطلاع رسانى پليس آگاهى تهران اعلام كرد: 
بر خلاف برخى از خبرهاى منتشــر شده در برخى 
از خبرگزارى هــا و كانال هاى خبرى مبنى بر آزار و 
اذيت دخترى 9 ساله توسط فردى كه سلاح سرد 
همراه خود داشــته، اين خبر به هيچ عنوان تأييد 

نمى شود. 
بررسى هاى ميدانى صورت گرفته توسط كارآگاهان 
پايگاه نهــم آگاهى حكايــت از آن دارد كه دو روز 
پيش مردى غريبه، حدوداً 25 ساله، كه به احتمال 
بســيار زيادى قصد انجام ســرقت داشته در پلكان 
يك مجتمع مســكونى در منطقه ولى آباد شهررى 
مشاهده مى شود كه اين شخص پس از روبرو شدن 
با اهالى ســاختمان اقدام به فرار از ساختمان كرده 
كه فرار وى همزمانى داشــته است با حضور دختر 
9 ســاله به همراه برادر كوچكترش در داخل راه پله 

ساختمان. 
در خبرهاى ارسالى آمده بود كه دختر بچه 9 ساله 
در شهررى صبح ديروز با تهديد چاقوى مرد جوان، 
مــورد آزار و اذيت قرار گرفــت. پليس تحقيقات 
گسترده اى را براى شناسايى متهم آغاز كرده است. 
مأموران كلانترى 131 شهرى در تماس تلفنى پدر 
اين دختر بچه 9 ســاله از يك مورد آزار و اذيت در 
ولى آباد شــهررى مطلع شدند و بلافاصله در محل 

حادثه حاضر شدند.
در بررســى هاى اوليه، پدر دو كودك 9 و 6 ســاله 
(دختر و پســر) بــه مأموران گفــت: در حالى كه 
فرزندانــش در حال تــردد از راه پله مجتمع محل 
سكونتشان بوده اند، دختر 9 ساله اش به وسيله مرد 
20 ساله ناشناسى با چاقو تهديد شده و مرد جوان 
در حالى كه چاقو را زير گلوى دختر 9 ساله گذاشته 
او را مورد آزار و اذيت قرار داده و بلافاصله از محل 

حادثه متوارى شده است.

واكنش آگاهى تهران به خبر آزار دختر 9ساله در راه پله

حادثه حاضر شدند.

جوان معتاد قبل از ترك اعتياد 
اجبارى كشته شد

خط قرمز: جوان 33 ســاله اى كه هفته گذشته در جريان انتقال به يك 
كمــپ ترك اعتياد اجبارى، خودش را از تراس طبقه ســوم آپارتمانى در 
منطقه قاسم آباد مشهد به پايين پرت كرده بود، در بيمارستان جان سپرد. 
به گزارش خبرنگار ما حدود ســاعت 9/30 صبح سه شنبه هفته گذشته 
سقوط مرد 33 ساله اى از تراس طبقه سوم يكى از آپارتمان هاى محدوده 
بلوار اماميه مشهد، به امدادگران اورژانس 115 اطلاع داده شد. دقايقى بعد 
پرسنل اورژانس پس از انجام اقدامات اوليه، با اميد به احياى دوباره زندگى 
ايــن مرد، پيكر نيمه جان او را به مركز درمانى انتقال دادند. برادر بزرگتر 
اين جوان و برخى اطرافيانش در تشــريح جزئيات حادثه اظهار داشتند: 
چون او به موادمخدر اعتياد داشــته، براى نجاتش از چنگال مواد، به يكى 
از كمپ هاى ترك اعتياد اجبارى متوســل شده اند و هنگامى كه دو نفر از 
كاركنان اين كمپ براى بردن مرد جوان به منزل استيجارى آن ها كه در 
طبقه سوم ساختمان قرار دارد، آمده اند، او از دستشان گريخته و به تراس 
آپارتمان پناه برده اســت. در همين هنگام پدر و ديگر اعضاى خانواده به 
دنبال مرد جوان و براى راضى كردنش به رفتن به كمپ، به ســمت تراس 
رفته اند اما به يكباره با سقوط وى از تراس مواجه شده اند. با انتقال اين جوان 
به بيمارســتان، بلافاصله اقدامات درمانى و احيا توسط پزشكان انجام و او 
تحت مراقبت هاى ويژه قرار گرفت اما اين تلاش ها با توجه به شدت صدمات 
وارده مؤثر واقع نشد و او چند روز بعد براثر عوارض ناشى از اين سقوط جان 
خود را ازدست داد. اين در حالى است كه چند روز قبل از آن نيز در حادثه 
مشابهى، جوان 35 ساله اى كه توسط خانواده اش شبانه در اختيار كاركنان 
يك كمپ غيرمجاز ترك اعتياد قرار گرفته بود، هنگام انتقال و درگيرى با 

اين افراد، بر اثر شدت صدمات وارده جان خود را از دست داد.



افشاگرى بيك زاده به نفع قلعه نويى
آى اسپورت:  چند روز پس از ادعاى محســن فروزان مبنى بر 
كم كارى تعــدادى از بازيكنان اســتقلال در زمان آخرين حضور 
اميــر قلعه نويى در اين تيم، حالا هاشــم بيك زاده هــم به نوعى 
آن حرف ها را تاييد مى كند.  او در پاســخ به سوالى درباره شائبه 
كم كارى همبازيانش گفت: «من هم اعتقــاد دارم چنين چيزى 
بوده و برخى ها كم كارى كردند. تيم خوبى آن ســال داشتيم كه 
برخى  ها نخواســتند نتيجه بگيرد. به موقع در مورد اين مســائل 

صحبت خواهم كرد.»

ورمزيار: استقلال شرايط بهترى براى 
پيروزى در دربى دارد

تسنيم: پيشكســوت باشگاه اســتقلال با بيان اينكه آبى پوشان به 
رغم وجود برخى ايرادهاى فنى نســبت به بازى هاى گذشته تغيير 
كرده اند، خاطرنشان كرد: من از روز اول هم گفتم كه شفر كارش را 

خوب بلد است. 
صادق ورمزيار در مورد دربى روز پنجشــنبه تيم هاى اســتقلال و 
پرسپوليس و اينكه به نظر او كدام تيم شانس بيشترى براى پيروزى 
در اين مسابقه دارد، خاطرنشان كرد: من به عنوان كسى كه در 15 يا 
16 دربى حضور داشــته ام و در اكثر آن ها هم موفق بوده ام، معتقدم 
نتيجه دربى به هيچ وجه تحت تأثير شرايط تيم ها در جدول نيست 
و فرقى نمى كند كدام تيم بالاتر يا پايين تر از حريف است. چيزى كه 
در دربى اهميت دارد حضور نفرات اصلى  تيم و شرايط روحى و روانى 
بازيكنان است. به نظرم اكنون تيم اســتقلال شرايط روحى و روانى 

خوبى دارد. 

بليت فروشى دربى را پرسپوليس انجام 
مى دهد

ورزش:  بر اساس اعلام رئيس كميته مسابقات سازمان ليگ، بليت 
فروشى دربى بر عهده باشگاه پرسپوليس خواهد بود.سعيد فتاحى   با 
بيان اين كه بليت فروشى دربى را باشگاه پرسپوليس انجام خواهد داد، 
اظهار كرد: در دربى 85 باشگاه پرسپوليس ميزبان است و بر همين 

اساس بليت فروشى اين بازى بر عهده اين باشگاه خواهد بود.

ايران- اوكراين قطعى شد
ورزش: در دو تاريخ 19 و 23 آبان كه روزهاى فيفا هستند فدراسيون 
فوتبال تدارك دو بازى دوســتانه را براى تيم ملى كشورمان فراهم 
كرده است. تيم ملى ابتدا در وين در تاريخ 19 آبان به مصاف پاناما مى 
رود.برگزارى اين بازى از سوى فدراسيون نهايى شده است. تيم ملى 
همچنين در تاريخ 23 آبان در كى يف به مصاف تيم ملى اوكراين مى 
رود. برگزارى اين بازى هم نهايى شده و بدين ترتيب دو بازى تيم ملى 

در روزهاى فيفا قطعى است.

زمان سفر جوانان ايران به اردن 
مشخص شد

ورزش:  تيم فوتبال جوانان ايران حــدود 10 روز ديگر در چارچوب 
رقابت هاى قهرمانى جوانان آسيا به مصاف اردن، سوريه و فلسطين 
مى رود.مسابقات مرحله گروهى قرار بود در ايران و شهر مشهد برگزار 
شود كه به دليل مشكلاتى كه وجود داشت ايران از ميزبانى انصراف 
داد تا اين رقابت ها در اردن برگزار شود.كاروان ايران در تاريخ 9 آبان 

تهران را به مقصد اردن ترك مى كند.

حضور استقلال خوزستان در جام حذفى 
در هاله اى از ابهام

ورزش: استقلال خوزســتان بايد پنجم آبان ماه در ديدارى خارج از 
خانه در يك هشتم نهايى جام حذفى به مصاف ملوان برود كه با توجه 
به عدم تعيين تكليف باشگاه، شــرايط براى حضور اين تيم در اين 
بازى فراهم نيست و اين باشگاه هنوز نتوانسته بليت سفر به انزلى و 
همچنين هزينه رزرو هتل را تهيه كند. باتوجه به اين كه مالك جديد 
شركت گروه ملى هنوز امور مربوط به اين شركت را به دست نگرفته 
و تكليف باشگاه استقلال خوزستان نيز مشخص نشده است، حضور 
اين تيم در مرحله يك هشــتم نهايى جام حذفى كشور در هاله اى از 

ابهام قرار دارد.

برنامه مرحله يك هشتم جام حذفى 
فوتبال

ورزش: برنامه ديدارهاى يك هشــتم نهايى جام حذفى فوتبال به 
اين شرح است.

پنجشنبه چهارم آبان ماه
ايران جوان بوشهر- گل ابريشم تهران

صنعت نفت آبادان- داماش گيلان
تراكتورسازى تبريز- فجر سپاسى شيراز

جمعه 5 آبانماه
ملوان بندر انزلى- استقلال خوزستان

خونه به خونه بابل- سياه جامگان مشهد
گسترش فولاد تبريز- اكسين البرز

توضيح خسرو 
در مورد كبودى چشمش

ورزش: مدافع استقلال ديروز با چشم كبود در تمرين تيمش شركت 
كرد كه اين مسئله سوژه رسانه ها شد.  خســرو حيدرى در بازى با 
نساجى ابروى ســمت راستش شكافت و مجبور شــد بخيه بزند اما 

امروز زمانى كه در تمرين حاضر شد زير چشمش هم كبود شده بود.
خســرو حيدرى وقتى داشــت زميــن را ترك مى كرد با شــوخى 
خبرنگاران روبرو شد كه مى گفتند او هم مثل مهدى رحمتى با كسى 

درگير شده  كه به اين روز افتاده است.
خسرو حيدرى در واكنش به سوالات خبرنگاران گفت:  من در جريان 
بازى با نساجى بالاى چشــمم را منگنه  زدم اما خوب نشد و مجبور 
شدم به بيمارستان مراجعه كنم و بخيه بزنم، در اين هنگام به چشمم 
فشار آمد و زير چشمم كبود شــد. مطمئن باشيد دليل ديگرى هم 

وجود ندارد.

ضد حمله
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ورزشـــى

 

 فوتبال  شاهين اســماعيلى  وحيد اميرى يك 
بازيكن معمولى براى پرسپوليس نيســت. او مثل يك 
ستاره به جمع سرخپوشان پيوست و هر وقت آماده بود 
ســرخ ها روان و خوب و راحت پيروز شدند. با وحيد در 
آستانه دربى براى دقايقى همكلام شديم كه مى خوانيد: 
*از بازى با نفت شــروع كنيم. بــازى براى تو و 

پرسپوليس چطور بود؟ 
نفت تهران تيمى بوده كه خودم در آن فوتبال بازى 
كردم و با شرايطش آشنا هستم. مى دانم بازيكنان 
اين تيم در بازى هايى كه پخش مســتقيم مى 
شــود، چقدر انگيزه دارند. آنها با اينكه به لحاظ 
مهره ضعيف تر از پرسپوليس بودند اما پا به پاى 
ما دويدند و تا 15 دقيقه پايانى نيز دروازه شان 
را بسته نگه داشتند. خيلى خوب بازى كردند 
اما ما بهتر بوديم و از فرصت هاى مان به خوبى 
اســتفاده كرديم تا يك گام در جام حذفى 

جلو برويم. 
*هنوز از باشگاه نفت تهران طلبكارى؟ 
بلــه. آن قدر در اين مــورد صحبت كردم 
كه خسته شدم. ما با عشــق و علاقه و با 
تمام وجودمان بــراى نفت جنگيديم و 
اين درست نيست كه پول مان را نمى 
دهند. اميدوارم مشــكلات مان حل 
شود و بتوانيم با باشگاه نفت تسويه 

حساب كنيم. 
*شرايط پرسپوليس قبل از 

دربى را چطور مى بينى؟ 
بازى قبل از دربى را برديم 
و حالا خيال مان از اين 
بابت راحت است. البته 
مهدى طارمى و فرشاد 
احمدزاده و مسلمان را 
به خاطــر محروميت و 
مصدوميــت در كنار 
خود نمى بينيم و 

اين موضوع مــى تواند كارمان را خيلى ســخت كند اما 
بازيكنان روحيه خوبى دارند و ان شاء االله كه بتوانيم يك 

نتيجه خوب مقابل استقلال كسب كنيم. 
*اين قدرت را داريد كه اســتقلال را شكســت 

بدهيد؟ 
صد در صد همين طور است. البته من هميشه براى باشگاه 
استقلال احترام قائل هستم و مى دانم اين باشگاه تحت هر 
شرايطى هميشه بزرگ و قابل احترام بوده و هست. فرقى 
نمى كند كجاى جدول باشد، باشــگاه استقلال همواره 
مى تواند بزرگى خود را ثابت كند اما ما هم پرســپوليس 
هستيم و مى خواهيم به قهرمانى در اين فصل برسيم. به 
همين خاطر بايد همه رقباى خود را شكست بدهيم. به 
نظر من، پرسپوليس اين قدرت و توانايى را دارد كه برنده 

دربى باشد. 
*براى اولين بار در ادوار ليگ برتر، قرار است 

دو مربى خارجى در دربى مقابل هم روى 
نيمكت بنشــينند. فكر مى كنى اين 

موضوع مى تواند دربى را جذاب كند؟ 
دربى كه هميشه جذاب است ولى اميدوارم 
كه حضور مربيــان خارجــى بتواند اين 
جذابيت را بيشتر كند. من  نمى توانم در 
خصوص استقلال نظرى بدهم اما در مورد 
برانكو بايد بگويم او مربى بســيار خوب و 

كاربلدى اســت كه مدل فكرى بازيكنان را 
تغيير داده و تمام افتخاراتى كه پرسپوليس به 

دست مى آورد به خاطر شخصيت و تفكرات اين 
مربى است. او بى نهايت مهربان است و تلاش زيادى 

دارد حواشى به تيمش لطمه نزد. 
*البته پرســپوليس در اين ماه ها هم بسيار پر 

حاشيه بوده است! 
من فقط بايد در مورد مسائل فنى صحبت كنم. 

*چرا مدتى است كم حرف شده اى؟ 
به طور كلى خيلى اهل مصاحبه نيســتم و معتقدم يك 

بازيكن بايد حرف هايش را در زمين بزند.

تلگرامى

1

   تيم جوانان كشــورمان كه خود را براى حضور در رقابــت هاى مقدماتى 
قهرمانى آسيا در اردن آماده مى كند، در يك ديدار تداركاتى در ورزشگاه العربيه 
دوحه به مصاف تيم جوانان قطر رفت كه اين بازى در نهايت به تســاوى بدون 

گل انجاميد.
   از هفته يازدهم رقابت هاى ليگ بلژيك، شــارلروا ميزبان لوكرن بود و اين 
ديدار با تساوى يك بر يك به پايان رسيد.در اين ديدار كاوه رضايى 90 دقيقه در 

تركيب شارلروا حضور داشت و نتوانست دروازه حريف را باز كند.
   روبين كازان در هفته چهاردهم ليگ روسيه در حضور يك نيمه اى سردار 
آزمون مقابل دينامو مسكو متوقف شد و به تساوى بدون گل رسيد.در اين ديدار 
ســردار آزمون از دقيقه 46 وارد ميدان شد اما نتوانســت زمينه ساز پيروزى 

تيمش شود.
   بعد از پايان تمرين ديروز تيم فوتبال استقلال و در حالى كه بازيكنان راهى 
رختكن شده بودند وينفرد شفر سجاد شهباززاده را به گوشه اى فرا خواند و حدود 

15 دقيقه با اين بازيكن به گفت وگو پرداخت.
    مهدى قائدى بازيكن جوان اســتقلال كه از روزشنبه خود را به كادر فنى 
معرفى كرده بود ديروز در محل تمرين تيمش حاضر شــد و پا به پاى ســاير 

استقلالى ها كار تاكتيكى انجام داد.
   مهدى رجب زاده كه مدتى پيش با مصدوميت از ناحيه زانو روبرو شد پس از 
پشت سر گذاشتن دوران نقاهت و بهبودى از دو هفته ديگر مى تواند تمريناتش 
را با سبزپوشــان آغاز كند. رجب زاده تــا آغاز تمرينات انفــرادى و گروهى به 

فيزيوتراپى و ساير كارهاى درمانى خواهد پرداخت.
   بدل مسى كه در جريان بازى مهم بارسلونا و مالاگا در نوكمپ حاضر شد بود 
در همان ابتداى بازى كارگردان تلويزيونى متوجه حضور رضا پرستش شد و تا 

پايان كار چند بار به سراغ او آمد.
   با هماهنگى دو باشگاه پرسپوليس و اســتقلال دربى 85   به نام مربى 
 اخلاق فوتبال كشور زنده ياد پرويز دهدارى ســرمربى فقيد تيم ملى ايران 

برگزار مى شود. 
   پس از تنش بين نيمار و كاوانى بر سر زدن ضربات آزاد و پنالتى، حالا خبر 
مى رسد كه ارتباط بين او و اوناى امرى(ســرمربى پى اس جى) نيز قطع شده 

است.

ورزش: يك روز بعد از آنكه كميته اخلاق فدراسيون فوتبال از 
برخورد با بازيكنان قليانى خبر داد خبر شوكه كننده اى براى 
دو باشگاه استقلال و پرسپوليس منتشر شد. آنها نمى توانند تا 
اطلاع ثانوى از محسن مسلمان و وريا غفورى استفاده كنند. 
بازيكنانى كه فيلم و عكس قليان كشيدنشان در شبكه هاى 
اجتماعى دست به دست مى شــد. قرار است كميته اخلاق 
فدراسيون فوتبال پرونده اين دو بازيكن را در روزهاى آينده 
بررسى كند تا حكم قطعى را درباره مسلمان و غفورى صادر 

كند.

حكم كميته اخلاق در حالى صادر شــد كــه از ابعاد مختلف 
عجيب به نظر مى رسد. اولين نكته عجيب ماجرا اين است كه 
قليان كشيدن جرم نيست و محروميت وريا غفورى و محسن 
مســلمان نمى تواند دليل قانونى داشته باشــد. در سال هاى 
گذشــته بارها عكس ســتاره هاى مختلف فوتبال دنيا مثل 
بالوتلى، جك ويلشــر، ايوان راكيتيچ و حتى مســى در حال 
سيگار كشيدن منتشر شده است اما هرگز آنها با محروميتى 

روبرو نشده اند.
و اما سوال اصلى اين است كه اگر كميته اخلاق وريا غفورى و 

محسن مسلمان  را محروم كرده است چرا حكمى 
براى قبلى ها كه پيش از اين  دو نفر عكس هاى شان 
منتشر شد صادر نشد؟ اين ها سوالات مهمى است 
كه فقط كميته اخلاق مى تواند به آن پاسخ بدهد و 
هنوز كسى نمى داند دليل اين محروميت عجيب 

چه بوده است.
وريا غفورى در همين رابطــه گفت: نمونه چنين 
عكســى را از كمال كاميابي نيا نيز در همان سفره 

خانه منتشر كردند كه آن هم فتوشاپ بود.
در همان عكس يك نفر را كات كــرده اند و من را 
جايش گذاشته اند. اصلا من آنجا نبوده ام همانطور 
كه كمال هم آنجا نبود. من اگر كارى كرده باشــم 
پاى آن مي ايستم اما هيچوقت در زندگى ام لب به 

قليان و سيگار و دود نزده ام.

حميدرضاعرب: محروميتى كه كميته اخلاق فدراســيون 
فوتبال براى وريا غفورى و محسن مسلمان درنظرگرفت .

مربيان دوتيم را با چالش هايى مواجه خواهد ســاخت. البته 
برانكو از بازى با نفت تهران محروميت براى مسلمان را آغاز 
كرد تا در آســتانه دربى تمرين مناســبى را بدون محســن 
مســلمان پشــت ســربگذارد كه نتيجه تصميم هاى او برد 
ديگرى مقابل نفت تهران بود. استقلالى ها اما نمى دانستند 
كه كميته اخلاق، وريا را هم محروم خواهد كرد و گرنه شايد 
وينفردشفرهم دست به تغييراتى مى زد تا بازى بدون غفورى 
را تجربه كند. شــفر حالا مجبور است خسروحيدرى را كه از 
نظر بدنى شرايط مناسبى ندارد و بازيكنى 90دقيقه اى نيست 
به جاى وى بازى دهد. مشــكلى كه براى استقلال ايجاد مى 

شود اين است كه از داشتن حيدرى در پست هافبك راست 
محروم  مى شود و اين بازيكن ناچاراست براى نزديك شدن 
به مهاجمان مسافت بسيارى را در جريان بازى با پرسپوليس 
بپيمايد كه احتمالا با خستگى بسيارى برايش همراه خواهد 
بود. حضور خســرو درخط دفاعى كه قراراســت چشمى و 
حسينى دو مدافع ميانى اش باشــد و زكى پورمدافع چپش 
مشخص نيست چه دستاوردى را براى اســتقلال به همراه 
مى آورد. شايد شــفر يك هافبك دفاعى به خط ميانى اش 
اضافه كند كه بسيار محتمل اســت. بعيد نيست ابراهيمى و 
باقرى(يا نورافكن) دو هافبك متمركز دفاعى استقلال باشند 
و بازيكنانى همچون شــجاعيان، جبارف(يا جابرانصارى) و 
فرشيد اســماعيلى روى دســت اين دو هافبك دفاعى بازى 

كنند وشــهباززاده يا قربانى تك مهاجم باشند. 
ضمن اينكه بازى كردن بيت سعيد هم دور از ذهن 
نيست. اســتقلالى ها با تغييراتى كه هم اجبارى 
است و هم ضرورى گام به اين ميدان مى گذارند. 
ميدانى كه ســرخ ها كمترين تغيير را نسبت به 
رقيب ســنتى خود دارند. بيرانونــد همچنان در 
چارچوب دروازه اين تيم است درحالى كه استقلال 
اين بار با حســينى گام به ميدان بازى مى گذارد. 
سيدجلال و شجاع هم در مركزخط دفاع. ماهينى 
و انصارى هم راســت و چپ و بازيكنانى همچون 
ربيع خواه، كاميابى نيا و اميرى حضورشان در خط 
ميانى قطعى اســت و با محروميت مسلمان بايد 
انتظار بازى كردن بشاررســن را هم در كناراين 
3بازيكن داشــت. درخط حمله سرخ ها هم على 

عليپور و گادوين منشا را خواهيم ديد.  

ايســنا: مهدى كيانــى، كاپيتان تيــم فوتبال 
تراكتورســازى دربــاره اتفاقاتى كه در حاشــيه 
تمرين اين تيم با عارف آغاســى رخ داد، توضيح 
داد: اتفاق خاصــى نبود و رســانه ها آن را بزرگ 
كردند. حتى اين اتفاق از شــوخى هم كوچك تر 
بود و نمى دانــم كه چگونه از ديد رســانه ها كارد 
ميوه خورى تبديل به قمه شــد. بعد از آن شوخى 
هم دست عارف كمى پاره شــد و دكتر آن را باند 

بست و كل اتفاق همين بود.
او ادامه داد: چنين اتفاقاتى ممكن اســت كه در يك 
خانواده پيش بيايد. فشــار روى تيم و من به عنوان 
كاپيتان آنقدر زياد است كه گاهى ممكن است چنين 
شوخى هايى كه به كسى آسيب بزند اتفاق بيفتد. من 
در عمرم هيچ گاه اين كار را نكرده بودم و نمى كنم زيرا 

چاقوكش نيستم.
او درباره جلسه كميته اخلاق اضافه كرد: در جلسه اى 

كه در كميته اخلاق برگزار شــد، من با آقاى تورك 
صحبت كردم و ايشان به من قول دادند كه اين مشكل 
به راحتى حل شود اما آن ها زير قول خود زدند و دو 
ماه من را محروم كردند. باشگاه در حال پيگيرى است 

تا كميته اخلاق درباره اين حكم تجديد نظر كند.
كيانى ادامه داد: من براى نخســتين بار بود كه پا به 
اين كميته مى گذاشــتم. به نظر مــن وجود چنين 
كميته اى نياز اســت اما نه براى اين كه بازيكنى بار 

اول اشتباه مى كند. اگر بازيكنى از اشتباهش درس 
نگرفت و براى بار چهارم و پنجم كارش را تكرار كرد 
و به اصطلاح شــورش را در آورد، آنگاه بايد كميته 
اخلاق آن بازيكن را جريمه كند. آن ها بايد با بازيكنان 
كنار بيايند. تراكتورسازى با پرسپوليس و استقلال 
فرقى ندارد. من حتى دوست ندارم بازيكنان آن ها نيز 
محروم شــوند و بايد به امثال ما كه بار اول مان است 

فرصت داده شود.

حكم پر ابهام كميته اخلاق 

محروميت دودى غفورى و مسلمان در آستانه دربى

واكنش سرمربى صدرنشين ليگ برتر به 
جادوگرى!

ورزش سه: مهدى تارتار ســرمربى پارس جنوبى در خصوص نشان هاى سياه 
رنگ روى ناخن دست راستش  كه برخى رسانه ها آن را به جادوگرى ارتباط داده 
اند اظهار كرد: من از اين حرف ها خنده ام مى گيرد؛ چند وقت قبل دســت من 
بين در ماشين گير كرد و اثركبودى روى ناخنم به همين خاطر است. هنوز ناخن 
من نيفتاده و به همين خاطر اين سياهى هرروز بيشتر مى شود. واقعا نمى دانم 
چه بگويم. وقتى نتيجه مى گيريم و در چشم مى رويم، بايد از اين مسائل مراقبت 
كنيم. من نمى دانم وقتى ناخنم بيفتد، آن هايى كه مى گويند اين علامت شيطان 
پرستى اســت، چه حرفى براى گفتن دارند؟ تارتار درباره علائم مختلفى كه با 
ماژيك روى دستانش افتاده است، گفت: به هر حال در رختكن با ماژيك سرو كار 

داريم و طبيعى است ماژيك به دستمان بخورد.

به دنبال بركنارى از هدايت گيتى پسند
افضل: بازيكن سالارى در گيتى پسند بيداد مى كند

ايسنا: تيم فوتسال گيتى پسند اصفهان شــنبه عصر در آخرين بازى نيم فصل 
اول در خانه مقابل تاسيســات دريايى باخت و به رتبه سوم سقوط كرد. باشگاه 
گيتى پسند به دنبال اين باخت، على افضل را از هدايت گيتى پسند كنار گذاشت و 
بازيكنان را هم جريمه كرد. سرمربى بركنار شده تيم فوتسال گيتى پسند اصفهان، 
بازيكن سالارى را دليل اصلى بركنارى اش دانســت و گفت: بازيكن سالارى در 
گيتى پسند بيداد مى كند وبرخى ملى پوشــان غيرقابل كنترل شده اند. افضل 
افزود: يكسرى از بازيكنان زمانى كه از آن ها تعريف و تمجيد مى شود، غير قابل 
كنترل مى شوند و منِ مربى نمى توانم از پس بازيكن برآيم. بايد حواسمان جمع 
باشد تا اگر بازيكنانى در تيم مشــكل ايجاد مى كنند، تعريف و تمجيد بى خود از 
آن ها نكنيم. براى خودم تجربه خوبى بود تا از اين پس به برخى از افراد، بيش از 

حدشان بها ندهم.

تركيب سرخابى ها بعد از شوك يكشنبه

افشاگرى بيك زاده به نفع قلعه نويى
 چند روز پس از ادعاى محســن فروزان مبنى بر 
كم كارى تعــدادى از بازيكنان اســتقلال در زمان آخرين حضور 
اميــر قلعه نويى در اين تيم، حالا هاشــم بيك زاده هــم به نوعى 
آن حرف ها را تاييد مى كند.  او در پاســخ به سوالى درباره شائبه 
كم كارى همبازيانش گفت: «من هم اعتقــاد دارم چنين چيزى 
بوده و برخى ها كم كارى كردند. تيم خوبى آن ســال داشتيم كه 
برخى  ها نخواســتند نتيجه بگيرد. به موقع در مورد اين مســائل 

ورمزيار: استقلال شرايط بهترى براى 

 پيشكســوت باشگاه اســتقلال با بيان اينكه آبى پوشان به 
رغم وجود برخى ايرادهاى فنى نســبت به بازى هاى گذشته تغيير 
كرده اند، خاطرنشان كرد: من از روز اول هم گفتم كه شفر كارش را 

صادق ورمزيار در مورد دربى روز پنجشــنبه تيم هاى اســتقلال و 
پرسپوليس و اينكه به نظر او كدام تيم شانس بيشترى براى پيروزى 
15در اين مسابقه دارد، خاطرنشان كرد: من به عنوان كسى كه در 15در اين مسابقه دارد، خاطرنشان كرد: من به عنوان كسى كه در 15 يا 
 دربى حضور داشــته ام و در اكثر آن ها هم موفق بوده ام، معتقدم 
نتيجه دربى به هيچ وجه تحت تأثير شرايط تيم ها در جدول نيست 
و فرقى نمى كند كدام تيم بالاتر يا پايين تر از حريف است. چيزى كه 
در دربى اهميت دارد حضور نفرات اصلى  تيم و شرايط روحى و روانى 
بازيكنان است. به نظرم اكنون تيم اســتقلال شرايط روحى و روانى 

بليت فروشى دربى را پرسپوليس انجام 

 بر اساس اعلام رئيس كميته مسابقات سازمان ليگ، بليت 
فروشى دربى بر عهده باشگاه پرسپوليس خواهد بود.سعيد فتاحى   با 
بيان اين كه بليت فروشى دربى را باشگاه پرسپوليس انجام خواهد داد، 
 باشگاه پرسپوليس ميزبان است و بر همين 

اساس بليت فروشى اين بازى بر عهده اين باشگاه خواهد بود.

 آبان كه روزهاى فيفا هستند فدراسيون 
فوتبال تدارك دو بازى دوســتانه را براى تيم ملى كشورمان فراهم 
 آبان به مصاف پاناما مى 
رود.برگزارى اين بازى از سوى فدراسيون نهايى شده است. تيم ملى 

وحيد اميرى يك   وحيد اميرى يك   وحيد اميرى يك  شاهين اســماعيلى فوتبال
بازيكن معمولى براى پرسپوليس نيســت. او مثل يك 
ستاره به جمع سرخپوشان پيوست و هر وقت آماده بود 
ســرخ ها روان و خوب و راحت پيروز شدند. با وحيد در 
آستانه دربى براى دقايقى همكلام شديم كه مى خوانيد: 
*از بازى با نفت شــروع كنيم. بــازى براى تو و 

پرسپوليس چطور بود؟ 
نفت تهران تيمى بوده كه خودم در آن فوتبال بازى 
كردم و با شرايطش آشنا هستم. مى دانم بازيكنان 
اين تيم در بازى هايى كه پخش مســتقيم مى 
شــود، چقدر انگيزه دارند. آنها با اينكه به لحاظ 
مهره ضعيف تر از پرسپوليس بودند اما پا به پاى 
15ما دويدند و تا 15ما دويدند و تا 15 دقيقه پايانى نيز دروازه شان 
را بسته نگه داشتند. خيلى خوب بازى كردند 
اما ما بهتر بوديم و از فرصت هاى مان به خوبى 
اســتفاده كرديم تا يك گام در جام حذفى 

جلو برويم. 
*هنوز از باشگاه نفت تهران طلبكارى؟ 
بلــه. آن قدر در اين مــورد صحبت كردم 
كه خسته شدم. ما با عشــق و علاقه و با 
تمام وجودمان بــراى نفت جنگيديم و 
اين درست نيست كه پول مان را نمى 
دهند. اميدوارم مشــكلات مان حل 
شود و بتوانيم با باشگاه نفت تسويه 

حساب كنيم. 
*شرايط پرسپوليس قبل از 

دربى را چطور مى بينى؟ 
بازى قبل از دربى را برديم 
و حالا خيال مان از اين 
بابت راحت است. البته 
مهدى طارمى و فرشاد 
احمدزاده و مسلمان را 
به خاطــر محروميت و 
مصدوميــت در كنار 
خود نمى بينيم و 

هافبك پرسپوليس در گفت و گو با قدس

اميرى: برانكو مدل فكرى بازيكنان 
را تغيير داد

پرسپوليس مى تواند برنده دربى باشد

فروپاشى كامل مثلث ويرانگر پرسپوليس
همه نگاه ها به وحيد

انتشار خبر محروميت محسن مسلمان پيش از دربى آب سردى 
بر پيكر هواداران پرسپوليس بود كه در ماه هاى گذشته با خبرهاى 
متعدد از ناكامى ستاره هاى تيم خود شوكه شده بودند. مسلمان 
كه فصل گذشــته با 7 پاس گل دومين پاسور ليگ لقب گرفت و 
امســال با 5 پاس گل تا اينجا در صدر جدول پاسورها قرار دارد 

جايش در ميانه ميدان حسابى خالى خواهد بود.
مهدى طارمى آقاى گل دو فصل گذشــته فوتبال ايران يك ماه 
از محروميت چهار ماهه خود را ســپرى كرده و خبرى از او هم 
در دربى 85 نخواهد بود. اما فرشاد احمدزاده ضلع سوم از مثلث 
ATM اين فصل پرســپوليس كه كمتر از دو ضلع قبلى حاشيه 
دارد و احتمال حضور تاثيرگذار او در دربى بالا بود هم با مصدوميت 
طولانى مدت در بدترين مقطع از فصــل 40 روز از ميادين دور 
خواهد بود. پيش از اين ها رامين رضاييان هم در آخرين هفته هاى 
فصل قبل پس از به مشكل خوردن با برانكو از تركيب پرسپوليس 
كنار رفته بود و با اين اوصاف هر چهار بازيكن رقم زننده آخرين برد 
پرسپوليس با نتيجه چهار بر دو در دربى برگشت ليگ پانزدهم در 

تركيب پرسپوليس غايب خواهند بود.
دو گل ديگر پرســپوليس در آن بازى معروف هم 
روى ريباند عكــس العمل هاى ناقص 
رحمتى به دســت آمــد كه او 
هم بعيــد نيســت در بازى 
پيش رو نيمكت نشــين 
باشــد و جايــش را به 
سيدحسين حسينى 
بدهــد. اتفاقــى كه 
كمتر كســى پيش 
بينى آن را مى كرد و 
سه دربى بعد، خبرى 
از گلزنان و پاسورهاى 
چهار گل پرسپوليس 
در دربــى 82 نخواهــد 
بود. تنها اميــد باقى مانده 
پرسپوليسى ها احمد نوراللهى 
بود كه يكى از گلها روى ريباند شوت 
او به دست آمد و او هم وضعيت پايان خدمتش 
هنوز روشن نشده است. حالا فقط اميرى است كه مى تواند برگ 
برنده برانكو در بازى با استقلال باشد. اميرى مى تواند با حركات 
ويران كننده خود در گوشــه هاى زمين خط دفاعى متزلزل آبى 

ها را اذيت كند و براى دو مهاجم سرخ ها موقعيت سازى كند. 

نظر من، پرسپوليس اين قدرت و توانايى را دارد كه برنده 

*براى اولين بار در ادوار ليگ برتر، قرار است 
دو مربى خارجى در دربى مقابل هم روى 

نيمكت بنشــينند. فكر مى كنى اين 
موضوع مى تواند دربى را جذاب كند؟ 
دربى كه هميشه جذاب است ولى اميدوارم 
كه حضور مربيــان خارجــى بتواند اين 
جذابيت را بيشتر كند. من  نمى توانم در 
خصوص استقلال نظرى بدهم اما در مورد 
برانكو بايد بگويم او مربى بســيار خوب و 

كاربلدى اســت كه مدل فكرى بازيكنان را 
تغيير داده و تمام افتخاراتى كه پرسپوليس به 

دست مى آورد به خاطر شخصيت و تفكرات اين 
مربى است. او بى نهايت مهربان است و تلاش زيادى 

*البته پرســپوليس در اين ماه ها هم بسيار پر 

روى ريباند عكــس العمل هاى ناقص 
رحمتى به دســت آمــد كه او 
هم بعيــد نيســت در بازى 
پيش رو نيمكت نشــين 
باشــد و جايــش را به 

چهار گل پرسپوليس 
در دربــى 

بود. تنها اميــد باقى مانده 
پرسپوليسى ها احمد نوراللهى 
بود كه يكى از گلها روى ريباند شوت 

كيانى: من 
چاقوكش نيستم



ايران 1- اسپانيا 3 در جام جهانى نوجوانان

پايان شگفتى سازان با سربلندى
ناكامى جوانان جودو  در مسابقات جهانى

ورزش : پرونده 6 عضو تيم جودو ايران در رقابت هاى جوانان جهان 
در حالى با چهار پيروزى و يك شكست بسته شد كه نمايش ضعيف 
آينده ســازان جودو ايران تامل برانگيز بود. تيم جودو جوانان ايران 
در ايــن دوره از رقابت ها 6 نماينده داشــت كــه در مجموع 10 بار 
به روى تاتامى رفته و حاصــل آن چهار پيروزى و 6 شكســت بود. 
جعفرفيروزآبادى در وزن 60- كيلوگرم تنهــا نماينده ايران بود كه 
به دور سوم رسيد. شــايد يكى از پر اميدترين نمايندگان ايران روى 
تاتامى جهانى عليرضا خجسته سرگروه اين تيم بود. وى دور نخست 
نماينده نپال را از پيش رو برداشت و سپس در ثانيه هاى پايانى مبارزه 
با «لومباردو»ى ايتاليايى بازنده شــد و وداعــى زودهنگام با تاتامى 
جهانى داشت.  شكست هاى سريالى جودو به خصوص در رده هاى 
سنى بسيار نگران كننده است. اينكه اين جودوكاران قرار است آينده 
سازان جودو ايران باشند ولى حتى كورسويى از اميد را نيز به نمايش 
نمى گذارند، نگرانى هايى را به دنبال خواهد داشت. وقتى بدانيم دوره 
قبل رشنونژاد و فتحى پور تا يكقدمى مدال جهانى پيش رفتند و در 

اين دوره همه «ايپون» شدند اين نگرانى دو چندان مى شود.

لحظه شمارى براى معرفى سرمربى 
جديد هندبال

ورزش: محمدرضا رجبى، دبير فدراســيون هندبــال  گفت: تمام 
اقدامات براى معرفى سرمربى جديد تيم ملى انجام شده است. هنوز 
انتخاب سرمربى صددرصد نشــده و نمى توانيم نامى از آن ببريم. با 
اين حال يك مربى خارجى سطح بالا كه سابقه كار در آسيا را داشته 
باشد، سرمربى تيم ملى خواهد شد. با توجه به زمان كمى كه تا آغاز 
رقابت هاى قهرمانى آســيا داريم، بايد ســرمربى جديد تيم ملى به 

وضعيت هندبال آسيا آشنا باشد.

مشكل تيم ملى بسكتبال دختران 
نوجوان حل شد

ورزش:  مشكل تيم ملى دختران نوجوان كشورمان براى حضور در 
مسابقات آسيايى هند حل شــد.  محمود مشحون رئيس فدراسيون 
بسكتبال گفت:  با پيگيرى هاى فدراسيون بسكتبال و حمايت دكتر 
سلطانى فر وزير محترم ورزش و جوانان و باتلاشها و پيگيرى هاوحمايت 
سفير محترم نظام جمهورى اسلامى ايران دربيروت مشكل بانوان به 
كلى برطرف شد و بانو ان در مسابقات در گروه 4تيمى قرار گرفتند كه 

از دوشنبه بعدازظهربازى هايشان  آغازخواهد  شد. 

پاسخ قاطع وزير ورزش درباره انتخابات 
كميته المپيك

ورزش: وزير ورزش تاكيد كرد انتخابــات كميته ملى المپيك بايد 
در موعد مقرر برگزار شــود. چند روز قبل بود كــه برخى از اعضاى 
هيئت اجرايى كميته ملى المپيك از احتمال بالاى تعويق انتخابات 
اين كميته تا ســال 97 خبر دادند. اين مساله با واكنش هاى زيادى 
همراه بود؛ اما بهانه اى كه مطرح مى شد، لزوم برگزارى انتخابات با 

اساسنامه جديد بود.
 مسعود سلطانى فرگفت:  اگر اصلاحات انجام شد و رسيديم در اين 
صورت انتخابات با اساسنامه جديد انجام مى شود اگر نه با اساسنامه 

قديم انتخابات را برگزار مى كنيم. 

خبر

سهشنبه 2 آبان  جام اتحاديه انگليس
 سوانسى - منچستريونايتد

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه سه

سهشنبه 2 آبان جام حذفى اسپانيا
 مورسيا - بارسلونا

 ساعت: 23:00 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 3 آبان  جام اتحاديه انگليس
 چلسى - اورتون

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه سه

پنجشنبه 4 آبان  هفته 10 جام خليج فارس
 پرسپوليس - استقلال

 ساعت: 16:40 زنده از شبكه سه

پنجشنبه 4 آبان  جام حذفى ايران
 تراكتورسازى - فجرسپاسى

 ساعت: 17:00 زنده از شبكه ورزش

 انگليس - ليگ برتر
 چلسى 4 - 2 واتفورد

 هادرسفيلد 2 -  1 منچستريونايتد
 منچسترسيتى 3 - 0 برنلى

 نيوكسل 1 - 0 كريستال پالاس
 استوك سيتى 1 - 2 بورنموث

 سوانسى 1 -  2 لسترسيتى
 ساوتهمپتون 1 - 0 وست برومويچ

اسپانيا - لاليگا
 لوانته 1 - 1  ختافه

 بتيس 2 - 0  آلاوس
 والنسيا 4 -  0 سويا

 بارسلونا 2 - 0 مالاگا
ايتاليا - سرى آ

  سامپدوريا 5 - 0 كروتونه
 ناپولى 0 - 0  اينتر

آلمان - بوندسليگا
 لايپزيش 1 - 0  اشتوتگارت

 مونشن گلادباخ 1 - 5 بايرلوركوزن
 فرانكفورت 2 - 2  دورتموند

 آگزبورگ 1 - 2 هانوفر
 هامبورگ 0 -  1 بايرن مونيخ

ميز نتايج

ورزش در سيما

15

 چشم واترپلو
 به حمايت وزارت ورزش 

ايسنا: بازيكن تيم ملى واترپلوى ايران معتقد است كه تيم ملى 
واترپلو براى كسب سكو در بازى هاى آسيايى 2018 جاكارتا نياز به 

حمايت مسئولان و وزارت دارد.
ســهيل رســتميان  گفت: هدف اصلى تيم ملى واترپلو بازى هاى 
آسيايى جاكارتا است كه مى خواهيم به روى سكو برويم. هر چقدر 
كه  بيشــتر به بازى هاى تداركاتــى برويم پخته تر مى شــويم و 
مى توانيم نتايج خوبى را كســب كنيم. در اين مسير بجز مباحث 
فنى تيم مســائل  ديگرى مثل مشــكلات مالى تاثير بســيار 

زيادى دارند كه بايد برطرف شــوند. بايد كل سيستم از 
رأس تا پايين آن با هم به صورت منظم كار كنند 

ترپلو باشيم. تا شاهد موفقيت وا

مرحله سوم 
مسابقات تكواندوى گرندپرى-2017

مدال نقره بر گردن تكواندوكار 
سبك وزن ايران

ورزش: آرمين هادى پور در مبارزه فينال وزن 58- كيلوگرم در مرحله 
سوم مســابقات گرندپرى نتيجه را به نماينده روسيه واگذار كرد و مدال 

نقره را بر گردن آويخت.
آرمين در فينال اين رقابت ها به مصاف «ميخائيل آرتومونو» از روسيه 
نايب قهرمان جهان 2017 رفت. اين پيكارها در حالى پيگيرى شد كه 

هر دو مبارز تا پايان راند سوم با احتياط مبارزه مى كردند و هيچ 
امتيازى رد و بدل نشد و كار به راند طلايى كشيده شد. در 

راند طلايى نماينده كشورمان نتيجه را 3 بر صفر 
واگذار كرد تا بر سكوى نايب قهرمانى 

بايستد.

داورزنى: 
در كنار رئيس جديد فدراسيون 

واليبال هستم
ورزش سه: معاون توسعه ورزش قهرمانى و حرفه اى وزارت ورزش 
و جوانان گفت: دخالت مســتقيم در كار هيچ فدراســيونى نداريم و 
براى تدوين اســتراتژى هاى دراز مدت و رفع مشكلاتشــان در كنار 

آنها هستيم.
محمدرضا داورزنى گفت: معيار ارزيابى ما از فدراسيون هاى ورزشى 
پيروزى و شكســت در يك يا چند مسابقه نيست و ما فاكتورهاى 

مختلفى براى بررسى عملكرد فدراسيون ها داريم. وى گفت: 
برنامه واليبال تا 2020 به صورت دقيق بسته شده و 

ما در كنار رئيس بعدى بــراى اجراى آن 
هستيم. 
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وينفرد شفر سرمربى اســتقلال در واكنش به يك 
كاريكاتور چاپ شــده در يكى از روزنامه هاى كشور 
كه در آن چشم هايى در پشت ســر او طراحى كرده 
بود، تاكيد كرد كه اين كاريكاتور درســت است و او 
حواسش به همه چيز هست و بازيكنانش بهتر است 

مراقب باشند!

آندرس اينيستا كاپيتان بارسلونا بعد از كسب پيروزى 
دو بر صفر تيمش در اين هفته از رقابت هاى لاليگا كه 
شامل يك عملكرد بسيار خوب ديگر نيز براى او بود، 
با انتشار عكســى در توئيترش از رختكن بارسا، اين 

پيروزى را شامل يك كار تيمى قوى اعلام كرد.

سيروس دين محمدى مربى سابق استقلال در پستى 
اينستاگرامى خبر از پيوســتنش به تيم شهردارى 
تبريز به عنوان سرمربى داده و از طرفداران استقلال 

اجازه مى گيرد. 

ميچى باتشوآيى مهاجم تيم چلسى كه در بازى اخير 
تيمش دوباره از روى نيمكت به زمين آمد و به كونته، با 
زدن دو گل در كسب سه امتياز كمك كرد، در توئيترش 
كسب سه امتياز، زدن دو گل و كسب عنوان بهترين 

بازيكن زمين را تيك زده است. 

بازگشت هاينكس به گذشته
فرمول آلمانى دواى درد بايرن

دانيال صدقى: بازيكنان بايــرن براى اينكه 
دوباره احســاس جوانى كنند، كافى اســت به 
آمارى كه در ســه ديدار اخير با يوپ هاينكس 
روى نيمكت كســب كرده اند، دلخوش باشند. 
9 گل زده و عدم دريافت گل در اين ســه بازى، 
بازيكنان اين تيم را دوباره يــاد فصل 2012-
2013 و آن ســه گانــه تاريخى بــا هاينكس 
مى اندازد. از وقتى يــوپ به نيمكت باواريايى ها 
برگشــته، اين تيم دوباره خودش را قدرت اول 

فوتبال آلمان احساس مى كند.
 پيروزى پنــج بر صفــر برابر فرايبــورگ كه 
پرگل ترين برد اين فصل آن ها به شمار مى رفت، 
پيروزى 3-0 برابر ســلتيك در چمپيونزليگ و 
برد 1-0 برابر هامبــورگ در اولين بازى خارج 
از خانه با هاينكس نشــان مى دهد كه در بايرن 
تغييــرات عمــده اى، حداقل در نحــوه رفتار 
بازيكنان و در برخورد با حريفان نمايان شــده 

است. 
به طور مثال در بازى مقابل سلتيك، هاينكس 
تصميم گرفت تمامى بازيكنان قديمى بايرن كه 

در برابر فرايبورگ بازى كــرده بودند را دوباره 
از دقيقه نخســت در تركيب تيمش قرار دهد. 
هوملز، بوئاتنگ، روبــن و مولر در زمين حضور 
داشتند. در مجموع تعداد بازيكنان آلمانى بايرن 
از دقيقه نخست بازى شش نفر بود كه به آن ها 
حتى مى توان نام آلابا را هم كه اتريشــى است 
ولى از جوانى به مونيخ آمده، اضافه كرد. خامس 
در آن بازى هم نيمكت نشين بود و ويدال هم 
بيرون از تركيب تيم گذاشته شد. اين سياست ها 
تغييرات چشمگيرى را نســبت به تاريخ اخير 
باشگاه نشان مى دهند. در ســه سالى كه پپ 
گوارديولا مربى بايرن بود، او بارها به دليل اينكه 
به بازيكنان آلمانى فرصت بازى نمى داد، مورد 
انتقاد قرار گرفت. لحن انتقادها بعد از فروخته 
شدن شــواين اشــتايگر به مراتب بيشتر شد. 
گوارديولا مى خواست بايرن را به يك تيم بين 
المللى تبديل كند. آنچلوتــى هم دراين تيم با 
مشكلى مشابه مواجه شــد. ايده جوان گرايى 
او از ابتدا مشخص بود و تلاش مى كرد تا جاى 
ممكن به خامس ميدان دهــد و از مولر كمتر 

استفاده كند. هاينكس اما خواسته هواداران و 
بازيكنان قديمى بايرن را اجابت مى كند و البته 
نتايج كسب شــده تيم هم در ديدارهاى اخير 
حق را به او مى دهند. سه بازيكن از شش مهره 
آلمانى بايرن در برابر سلتيك گلزنى كردند. اين 
درحالى بود كه بازيكنان آلمانى بايرن از دو سال 
پيش در ليگ قهرمانان در هيچ مسابقه اى سه 
گل به ثمر نرسانده بودند. باشگاه هم از عملكرد 
يوپ راضى اســت و رومنيگه در پايان مسابقه 
گفته بود كه هاينكس تيم را در مســير درست 

قرار داده است.
مربى آلمانى در 72 ســالگى، مسن ترين مربى 
اســت كه هدايت يك تيم را در چمپيونزليگ 
برعهده داشته است. او بعد از آن پيروزى گفت 
كه هم اكنون تيم هاى بهترى نســبت به بايرن 
دراروپا حضور دارند و بــراى باواريايى ها هنوز 
راه زيادى تا بهتر شدن باقى است. توماس مولر 
هم كه به سلتيك گل زد، اولين بازيكن آلمانى 
است كه توانسته در 10 دوره از رقابت هاى ليگ 

قهرمانان دروازه حريفان را باز كند.  

سهراب 240 كيلوگرم را هم بالاى سر برد
در انتظار يك ركوردشكنى 

خارق العاده در آمريكا
ورزش: ركوردهاى ملى پوش دسته 94 كيلوگرم ايران در تمرينات اميدوارى زيادى در ميان اعضاى تيم به 
وجود آورده است. سهراب مرادى،  وزنه بردار دسته 94 كيلوگرم ايران كه بعد از چند سال محروميت به دليل 

استفاده از مواد نيروزا در المپيك 2016 بازگشت باشكوهى به روى تخته داشت، اين روزها خودش را براى حضور 
در مسابقات جهانى 2017 آمريكا آماده مى كند. دارنده مدال طلاى المپيك ريو در بازى هاى داخل سالن آسيا 
توانست با 413 كيلوگرم در مجموع ركوردشكنى كرده و نام خود را در جدول ركوردهاى وزنه بردارى جهان ثبت 
كند.  سهراب مرادى در ركوردگيرى هاى داخلى تيم ملى توانسته وزنه هاى سنگينى را بالاى سر ببرد كه اين 

مساله با واكنش سايت هاى خارجى هم همراه بوده است.
 در شرايطى كه با توجه به غيبت 9 كشور در مســابقات جهانى 2017 در آذرماه سال جارى به نظر نمى رسد 
سهراب كار سختى براى رسيدن به مدال طلا داشته باشد، بايد در انتظار يك ركوردشكنى جديد اين وزنه بردار 

باشيم.

غيبت ژيمناستيك ايران
در مسابقات جهانى 3 ساله شد 

ايسنا: مسابقات جهانى ژيمناستيك تاكنون چهل و هفت دوره برگزار شده است و ايران تنها در 
يك دوره ( سال 2010)  با تيم كامل حاضر شده است. با وجود اهميت اين رويداد در رشته پايه و پرمدال ژيمناستيك، 

اما نمايندگان ايران در سه دوره اخير حتى به صورت انفرادى هم در اين مسابقات شركت نكرده اند.  
 آخرين حضور ايران در قهرمانى جهان به سال 2013، به ميزبانى بلژيك بر مى گردد كه ايران تنها دو نماينده آن هم در 
تك وسيله ها داشت. چهل و هفتمين دوره اين رقابت ها بعد از المپيك ريو و در اوايل مهرماه به ميزبانى مونترال كانادا 
برگزار شد كه نمايندگان ايران غايب بودند تا غيبت ژيمناستيك ايران در مهم ترين رويداد جهانى سه ساله شود. هادى 
خنارى نژاد كاپيتان تيم ملى ژيمناستيك هنرى  گفت : ما مى خواستيم به اين رقابت ها برويم، اما فدراسيون بايد ثبت 

نام را انجام مى داد. 
هزينه مسابقات بسيار بالا است و 14 روز در آن كشور بايد حاضر مى شديم. فكر مى كنم در دوره رياست جديد هم مى 
توانســتند ثبت نام اين رقابت ها را انجام دهند، البته با پرداخت جريمه. يعنى بايد مبلغى را مى دادند تا خارج از زمان 
تعيين شده ثبت نام كنند، اما من فكر مى كنم به اين دليل كه از تيم   ملى شناختى در دست نداشتند و نمى دانستند چه 

نتيجه اى حاصل مى شود، ترجيح دادند كه ثبت نام انجام نشود.

 كيلوگرم ايران در تمرينات اميدوارى زيادى در ميان اعضاى تيم به 
 كيلوگرم ايران كه بعد از چند سال محروميت به دليل 

 بازگشت باشكوهى به روى تخته داشت، اين روزها خودش را براى حضور 
 آمريكا آماده مى كند. دارنده مدال طلاى المپيك ريو در بازى هاى داخل سالن آسيا 
 كيلوگرم در مجموع ركوردشكنى كرده و نام خود را در جدول ركوردهاى وزنه بردارى جهان ثبت 
كند.  سهراب مرادى در ركوردگيرى هاى داخلى تيم ملى توانسته وزنه هاى سنگينى را بالاى سر ببرد كه اين 

2017 كشور در مســابقات جهانى 2017 كشور در مســابقات جهانى 2017 در آذرماه سال جارى به نظر نمى رسد 
سهراب كار سختى براى رسيدن به مدال طلا داشته باشد، بايد در انتظار يك ركوردشكنى جديد اين وزنه بردار 

غيبت ژيمناستيك ايران
در مسابقات جهانى 

مسابقات جهانى ژيمناستيك تاكنون چهل و هفت دوره برگزار شده است و ايران تنها در ايسنا: مسابقات جهانى ژيمناستيك تاكنون چهل و هفت دوره برگزار شده است و ايران تنها در ايسنا: مسابقات جهانى ژيمناستيك تاكنون چهل و هفت دوره برگزار شده است و ايران تنها در 
يك دوره ( سال 2010)  با تيم كامل حاضر شده است. با وجود اهميت اين رويداد در رشته پايه و پرمدال ژيمناستيك، 

اما نمايندگان ايران در سه دوره اخير حتى به صورت انفرادى هم در اين مسابقات شركت نكرده اند.  
 آخرين حضور ايران در قهرمانى جهان به سال 

تك وسيله ها داشت. چهل و هفتمين دوره اين رقابت ها بعد از المپيك ريو و در اوايل مهرماه به ميزبانى مونترال كانادا 
برگزار شد كه نمايندگان ايران غايب بودند تا غيبت ژيمناستيك ايران در مهم ترين رويداد جهانى سه ساله شود. هادى 
خنارى نژاد كاپيتان تيم ملى ژيمناستيك هنرى  گفت : ما مى خواستيم به اين رقابت ها برويم، اما فدراسيون بايد ثبت 

نام را انجام مى داد. 
14هزينه مسابقات بسيار بالا است و 14هزينه مسابقات بسيار بالا است و 14

توانســتند ثبت نام اين رقابت ها را انجام دهند، البته با پرداخت جريمه. يعنى بايد مبلغى را مى دادند تا خارج از زمان 
تعيين شده ثبت نام كنند، اما من فكر مى كنم به اين دليل كه از تيم   ملى شناختى در دست نداشتند و نمى دانستند چه 

نتيجه اى حاصل مى شود، ترجيح دادند كه ثبت نام انجام نشود.

 فوتبال  اميرمحمد سلطان پور  ماجراجويى هاى تيم 
ملى فوتبال زير 17ســاله هاى ايران با شكست 3-1 مقابل 
اسپانيا در دور يك هشتم نهايى جام جهانى به پايان رسيد. 
ايران كه يكى از شگفتى سازان اين مســابقات در هند بود 
و نتايج درخشــانى را در 3بازى دور گروهى و همينطور در 
دور يكشــانزدهم نهايى رقم زد، اميدهاى بالايى براى ادامه 
موفقيت خود مقابل اسپانيا داشت، اما از همان ابتدا كيفيت 
بالاى بازيكنان اسپانيايى كه همگى ساخته و پرداخته شده 
توسط آكادمى هاى برتر فوتبال اســپانيا مانند لاماسيا در 
بارســلون و لا فابريكا در مادريد هستند بر ايران مى چربيد. 
اسپانيايى ها با همان تاكتيك تيكى تاكاى معروف تيم ملى 
بزرگســالان خود، توپ و ميدان را در اختيار خود گرفتند و 
اجازه نمى دادند بازيكنان سريع ايران حتى به توپ نزديك 
شــوند؛ تا جايى كه درصد مالكيت توپ در برخى از مواقع 
بازى به 80درصد براى آن ها مى رسيد. البته نبود دلفى يكى 
از بهترين بازيكنان ايران در اين مسابقه به دليل محروميت 
نيز در كمبود وجود خلاقيــت در تيم ايران بى تاثير نبود اما 
هماهنگى و كيفيت بازيكنان اسپانيا به قدرى بالا بود كه از 
همان ابتدا مى شد تفاوت رويكرد دو تيم در بازى براى كسب 

پيروزى را مشاهده كرد. 
اسپانيايى ها براى كسب پيروزى بسيار تشنه تر و با انگيزه تر 
از ايرانى ها بودند و مزد زحمات خود را در همان نيمه اول با 
گلى زودهنگام به دست آوردند. اين گل باعث نشد كه توپ و 
ميدان را به ايران بدهند و در نيمه دوم نيز با حركات انفجارى 
خود از تمام نواحى زمين، ايران را تحت فشار مى گذاشتند. 
در حالى كه ايران بازى را 3-0 از حريف خود عقب بود كم كم 
به دروازه ماتادورها نزديك شدند و با خلق يكى دو موقعيت، 
در نهايت توسط كريمى به گلى التيام بخش دست يافتند. 
در ابتدا اين گل اميدهايى را در دل ايرانى ها براى بازگشت 
به بازى زنده كرد اما بعد از مدت كوتاهى مشــخص شد كه 
ضربات وارد شــده از طرف اسپانيايى ها شــديدتر و زمان 
باقى مانده كمتر از آن است كه بتوان راهى براى به تساوى 

رساندن مسابقه پيدا كرد. 
تيم ملى نوجوانــان ايران در نهايت با نتيجــه 3-1 بازى را 

به حريف خود واگــذار كرد تا در دور يك هشــتم نهايى از 
مسابقات جهانى حذف شود. اين اتفاق با اينكه تلخى خاصى 
داشت اما هيچكس نمى تواند دســتاورد بزرگ ملى پوشان 
در راهيابى به عنــوان اولين تيم ملى تاريــخ فوتبال ايران 
در هر رده ســنى به چنين مرحله اى از مسابقات جهانى را 
فراموش كند. موفقيتى كه شامل پيروزى تاريخى 4-0 ايران 
مقابل آلمان و همينطور پيروزى شيرين بر مكزيك بود. اين 
مسابقات براى شاگردان عباس چمنيان كافى بود تا نشان 
دهند پتانسيل بالا در ميان رده هاى سنى فوتبال ايران وجود 
دارد و فقط از حالا احتياج به وجود آوردن بسترى مناسب 
براى آن ها است كه بتوانند اين اســتعدادها را در آن رشد 

داده، به حاشيه كشيده نشوند و بتوانند به بازيكنانى بزرگ 
بدل شوند. كارى كه بسيار سخت تر از رساندن تيم ملى به 
يكچهارم نهايى جام جهانى خواهد بود، و همتى همه جانبه 
از طرف خود بازيكنان براى حرفه اى بــودن، و تلاش هاى 
فراوان از طرف فدراسيون، باشگاه ها، مربيان و تمامى دست 

اندركاران فوتبالى ايران را مى  طلبد.

چمنيان: مهمترين دستاورد ما ايجاد يك نسل جديد 
است

ســرمربى تيم ملى نوجوانان پس از حــذف از مرحله يك 
چهارم نهايى جام جهانى، معتقد است دستاوردهاى زيادى 

در اين مسابقات نصيب فوتبال كشورمان شده است. عباس 
چمنيان تاكيد مى كند: خوشحالم كه اين فرصت براى تيم 
ايران پديد آمد كه 5 بازى در جــام جهانى انجام دهد. اين 
فرصت خوبى بــراى بازيكنان ما بود كه بــراى آينده درس 
بگيرند. 24 تيمى كه در اينجا بودند در پيروزى ها و شكست 
هايشان درس گرفتند.همانطور كه من قبلا گفتم به اينجا 

آمديم تا درس بگيريم.
او مى افزايد: مهم ترين مساله ديدگاه مثبتى است كه نسبت 
به اين تيم در كشورمان پديده آمده است. اين ها يك نسل 
هســتند كه مى توانند آينده فوتبال ايران را بســازند. اين 

بهترين دستاورد ماست. 



 جامعه/ مسعود حیدری معینی در 
روزهای که تمامی هم و غم کارشناسان 
تعلیم و تربیت از یکسوی و رسانه های 
جمعی از سوی دیگر برای اصلاح شیوه های تربیتی در 
مدارس به کار می رود، انتشار اخباری که از تنبیه بدنی 

دانش آموزان حکایت می کند شگفت آور است.

 یک اتفاق و چند توضیح
چند روز پیش ناظم یکی از مدارس شــوش اقدام به 
تنبیه دانش آموز کلاس ششمی می کند. محمد تقی 
زاده؛ مدیر کل آموزش و پرورش خوزستان در خصوص 
این اتفاق می گوید: نکته حایز اهمیت این است که ما 
انجام هرگونه تنبیه بدنی را ممنوع می دانیم و هیئت 
تخلفات اداری با فرد متخلف در هر شرایطی برخورد 

قاطعی خواهد کرد.
وی می افزاید: در مورد تنبیه دانش آموز پایه ششــمی 
هم متأســفانه این اتفاق کامــلاً به صورت غیر عمد و 
عادی افتاده اســت! این دانش آموز ســال قبل توسط 
پدرش مورد ضرب و شــتم قرار گرفته و پرده گوشش 
پاره شــده بود و این موضوع را معلم سال قبل دانش 
آموز تأیید کرده ولی با توجه به تنبیه ناظم مدرســه 
و گواهی پزشــک التهابی در گوش مشاهده شده وبه 
رغــم این موضوع در برخــورد اولیه با این ناظم محل 
خدمتش تعویض و پرونده در هیئت بدوی ارجاع و در 

جریان است.
 تقی زاده تأکید می کند: به رغم اینکه فشــار کار در 
استان خوزستان خیلی بالاست و با کمبود و مهاجرت 
معلمان رو به روســت و کار همکاران ما را بیشــتر و 
دشــوار تر می کند، ولی انتظار داریــم که همکاران ما 
بیشتر خویشتنداری کنند و در برخورد با دانش آموزان 

واکنش های مطلوبی نشان دهند.

 چرا تنبیه؟
 یکی از استادان دانشگاه در پاسخ به این پرسش که چرا 
برخی از معلمان هنوز به استفاده از تنبیه در امر تربیت 
دانــش آموزان تمایل دارند، می گوید: از نظر روانکاوان 
یکی از دلایل آن استفاده از مکانیسم دفاعی جابه جا 
سازی است. طبق مکانیســم دفاعی جابه جا سازی، 
شخصی که دچار ناکامی شده و نمی تواند خشم خود 
را مستقیماً به عامل ایجاد ناکامی بروز دهد، موقعیت 
کم خطر تری را برای ابراز خشم خود انتخاب می کند.

دکتر حسین اکبری امرغان تأکید می کند: بر این اساس 
می توان گفت معلمی که از تنبیه اســتفاده می کند، 
احتمالاً از موقعیت های دیگری مانند شــرایط شغلی 
خود از قبیل ارتباط با همکاران، مدیر مدرسه، میزان 
دستمزد و حقوق و.... یا شرایط خانوادگی در خصوص 
همسر یا فرزندان و... احساس ناکامی می کند و خشم 

ایجاد شده از این ناکامی به طور غیر مستقیم به رابطه 
با دانش آموز منتقل می شــود و با کوچک ترین رفتار 

نامناسب دانش آموز، از تنبیه استفاده می کند. 
یکی دیگر از دلایل استفاده از تنبیه می تواند این باور 
قدیمی اشــتباه باشد که اگر از تنبیه در تربیت دانش 
آموز اســتفاده نشــود، امکان اصلاح رفتارهای دانش 
آموزان وجود نخواهد داشــت. با وجود چنین باوری، 
معلم احساس می کند که استفاده از تنبیه در تربیت 
دانش آموز، یک امر ضروری است، بنابراین از این شیوه 

استفاده می کند!
اکبری یکی دیگر از دلایل استفاده از تنبیه را ناآگاهی 
و اطلاع از روش های مناســب تربیتی و اصلاح رفتار 
می داند و می گوید:  معلمــی که از روش های تربیتی 
آگاهی کافی ندارد، ممکن اســت تنها راه اصلاح رفتار 

دانش آموز را استفاده از روش تنبیه بداند!
یکی دیگر از دلایل اســتفاده از تنبیه ممکن است به 
ویژگی های شخصیتی معلمان مربوط باشد. مثلاً معلمی 
که تاب آوری اندکی دارد، نسبت به موقعیت هایی که 
برایش ناراحت کننده است، انعطاف پذیری اندکی دارد 
و این موضوع سبب می شود زمانی که با رفتار نامطلوب 
دانش آموزی مواجه می شود با تنبیه کردن وی واکنش 

نشان دهد.

 عوارض استفاده از تنبیه در تربیت دانش آموزان
این روان شــناس اســتفاده از تنبیه در تربیت دانش 
آمــوزان را عوارض جســمی و روانی می داند و معتقد 
است:  بسته به اینکه تنبیه جسمی چگونه و با استفاده 
از چه وسیله ای انجام شود متفاوت است. مثلاً کبودی 

بــدن و اندام دســت و پا، کبودی چشــم و صورت، 
مشکلاتی که به گوش و دستگاه شنوایی وارد می شود 
و... که این مشکلات بعضاً غیر قابل جبران خواهد بود. 
امــا از نظر روانــی عوارضی که می توانــد تنبیه برای 
دانش آموزان ایجاد کند نیز متفاوت است؛ یکی از این 
عوارض، کاهش اعتماد بــه نفس و عزت نفس دانش 
آموز می باشد. زمانی که معلمی، در حضور دانش آموزان،  
دانش آموزی را تنبیه و او را به شدت سرزنش می کند، 
از نظر شــخصیتی تخریب شــده و این مسئله سبب 
می شود که دانش آموز خود را فردی بی ارزش تصور کند 
کــه توانایی انجام کارهای مطلوب و مورد نظر معلم را 
ندارد. وی ادامه می دهد:از دیگر عوارض روانی استفاده 
از تنبیه، می توان به کاهش انگیزه تحصیلی و کاهش 

قدرت یادگیری، اشــاره کرد. دانش آموزی که توسط 
معلم تنبیه می شود، محیط مدرسه را محیط نامناسب 
می داند و بنابر این از درس و مدرســه گریزان است و 
همین موضوع سبب می شود انگیزه درس خواندن را از 
دست بدهد و همین عامل باعث می شود برای موفقیت 
تحصیلی تلاش نکند، بنابراین دچار افت تحصیلی و از 

نظر یادگیری دچار مشکل می شود.
اکبری می گوید: یکی دیگر از عوارض روانی تنبیه، به 
قول »گلاسر« ایجاد و تقویت هویت شکست در دانش 
آموز اســت. طبق نظر »گلاسر« اگر محیط مدرسه و 
کلاس برای دانش آموز جذاب نباشــد، دانش آموز در 
آن احســاس موفقیت نمی کند و تنبیه می تواند برای 
دانش آموز، عاملی باشــد که خود را فردی شکســت 
خورده و ناموفق بداند. دانش آموزی که هویت شکست 
در او تقویت شود، مســئولیت پذیری ضعیفی دارد و 
برای ارضای نیازهای خود در چارچوب مســئولیت، و 
پذیرش اقدامی انجام نمی دهد و نمی تواند به اهدافی 
که در زندگی برای خود تعیین کرده برســد؛ حتی در 
دوران بعد نیز زندگی برای او بی معنی خواهد بود و در 
جنبه های مختلف زندگی از قبیل زندگی خانوادگی، 

شغلی و... دچار مشکل می شود.
همچنیــن افرادی که هویت موفــق ضعیف و هویت 
شکســت قوی دارند در آینده احتمالاً دچار مشکلات 

اجتماعی از قبیل بزهکاری و.... می شوند.
سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی 
نیز در مــورد تنبیه بدنی دانش آموزان در مدارس  به 
خبرنگار ما می گوید: تا امروز که من با شــما گفت و گو 
می کنــم هیچ موضوعی درباره تنبیه بدنی در مدارس 

به کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی گزارش 
نشده است.

سید حمایت میرزاده معتقد است، از زمان تشکیل 
وزارت آموزش و پــرورش تا به حال به هیچ عنوان 
هیچ گونه تنبیه بدنی مجوز قانونی نداشته و ندارد 
و خلاف قانون اســت.از ســویی هیچ اندیشمند و 
دانشمندی تا به حال نقش مثبتی برای تنبیه بدنی 

برنشمرده است.

  خطاها اندک است
نماینده مردم گرمی تأکید می کند که معلم هم مانند 
تمام انســان های دیگر است و معصوم نیست و شاید 
خطایی هم از او سربزند، ولی تعداد این خطاها به قدری 
نادر اســت که به نظر من نباید به آن پرداخت و به آن 
دامن زد و اگر رســانه ها واقعاً می خواهند به مشکلات 
مردم بپردازند خیلی از ســوژه ها و موارد حاد است که 

نیاز به کمک رسانه است.
حالا اگر در یک گوشــه کشور خطایی از یک معلمی 
به هر دلیلی سربزند باید اجازه بدهیم خود آموزش و 

پرورش و دستگاه قضا به آن سر بزند.
سخنگوی کمیسیون آموزش با رد هرگونه خشونت و 
تنبیه بدنی بر ضد دانش آموزان توســط هر شخصی 
می گویــد: گاهــی برخی رســانه ها این قــدر به این 
موضوعات فرعی می پردازند که برای ما ذهنیت ایجاد 
می شود که پرداختن به این موضوع چه قصدی را در 

پی دارد؟
میــرزاده تأکید می کند: مردم عزیز مــا بدانند که در 
داخل بدنه آموزش و پرورش سیســتم های نظارتی و 
هیئت های رسیدگی به تخلفات اداری وجود دارد که 
مو را از ماست بیرون می کشد و بدون هیچ اغماضی و 
متناسب با نوع تخلف با افراد متخلف برخورد می کنند 
و این برخوردها شامل تذکرات شفاهی، کتبی، درج در 

پرونده و حتی اخراج هم اتفاق می افتد.
اما یادمان باشــد که تمــام معلمان همانند شــمع 
می سوزند تا به جامعه روشنایی ببخشند و باز هم ذکر 
می کنم که درصد خطاها در مورد تنبیه بدنی بســیار 

بسیار پایین است.
عضــو کمیســیون آمــوزش می افزاید: جــا دارد به 
فداکاری ها و کارهای خوب معلمان بپردازیم و فضا را 
متشــنج نکنیم، چون این قشر عاشقانه کار می کند و 
مانند پدر و مادری دلسوز با بچه های ما رفتار می کنند.

میرزاده می گوید: از ســویی خیلــی اتفاق ها هم برای 
معلمان می افتد که صلاح نیســت آن ها هم رسانه ای 
شود، چون باید احترام ها حفظ شود. شایان ذکر است 
به رغم تماس های مکرر بــا وزارت آموزش و پرورش 
و مســئولان مربوط و دفتر رسیدگی به شکایات این 

وزاتخانه مسئولان حاضر به پاسخگویی نشدند!

کارشناسان تربیتی در گفت و گو با قدس عنوان کردند

تنبیه بدنی، تَرکه بر پیکر آموزش و پرورش
دو شنبه  1 آبان 1396
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

جامعه

آنچه می خوانید :

با وجود پیشرفت های روزافزون 
در شــیوه های تعلیــم و تربیــت 
هنوز هستند، عده ای از معلمان 
و اولیــای مدارس که متأســفانه 
اولیــن و آخریــن راه برخــورد با  
دانــش آمــوزان را تنبیــه بدنی 

می دانند!

معاون امور جوانان وزارت ورزش:
معاونت امور جوانان قدرت و جایگاهی ندارد

ایلنا: معاون امور جوانــان وزارت ورزش و جوانان با تأکید بر اینکه 
معاونت امور جوانان قدرت و جایگاهی ندارد، گفت: ظرف دو ماه آینده 

یک برنامه پنج ساله مدون و مشخص در حوزه جوانان ارائه می شود.
محمدمهدی تندگویان، گفت: این هفته لایحه احیای ســازمان ملی 
جوانان در کمیسیون اجتماعی مجلس بررسی می شود. اگر این لایحه 
از طرف مجلس تصویب شود، وضعیت جوانان به حالت قبل و زمانی 
که ســازمان ملی جوانان فعالیت می کرد، بازمی گردد و عملکرد این 

حوزه بسیار بالا می رود.
وی افزود: حوزه جوانان عملاً جایگاه واقعی اش را ندارد و در زمینه 
ساماندهی امور جوانان هم چون به شکل یک معاونت در وزارت 
ورزش اســت، در عمل آن قدرت و توانایی را نداریم که بتوانیم با 
سایر وزارتخانه ها و نهادها وارد مذاکره شویم یا آن ها را بازخواست 

کنیم. 
تندگویان ادامه داد: موضوع تفکیک ســاختار وزارت ورزش و جوانان 
همچنــان در مجلس وجود دارد که بعــد از تصویب، تکلیف جایگاه 
قانونی و حقوقی امور جوانان مشخص می شود و بخشی از مشکلات 

آن بخصوص در حوزه بودجه و اعتبارات حل خواهد شد.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس اعلام کرد
 عقب ماندگی ۹۰ درصدی وزارت بهداشت 

در تأمین تخت های بیمارستانی
 مهر: عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس، بــا بیــان اینکه بخش 
دولتــی تــوان برطــرف کردن 
مشکلات حوزه بهداشت و درمان 
را ندارد، گفت: بخش دولتی قادر 
بــه تأمین ســالانه ۱۰ درصد از 
نیازهای بستری بیماران در مراکز 

درمانی است.
رســول خضری درخصوص مصوبه واگذاری تا ســقف ۱۰ درصد از 
فعالیت های وزارت بهداشــت به بخش غیردولتی گفت: به طورحتم 
بخش های مربوط به بهداشت باید دراختیار وزارت بهداشت باقی بماند، 
زیرا حاکمیتی بوده و برون ســپاری نمی شود؛ اما در بخش درمان با 
ورود بیمه ها به عنوان حلقه واسطه میان پزشک و بیمار، تغییری در 

پرداختی ها از جیب مردم به وجود نمی آید.
وی گفت: وزارت بهداشــت حوزه هایی مانند پاراکلینیک، کلینیک 
و برخی موارد در حوزه درمان را برون ســپاری کند، حتی دربخش 
آموزش هم وزارت بهداشت می تواند از ظرفیت های بخش خصوصی 
استفاده کند، درحال حاضر با اجرای طرح تحول سلامت میزان حضور 
و مراجعات مــردم به مراکز درمانی دولتی چندین برابر افزایش پیدا 
کرده اســت؛ به طوری که بیمار برای مراجعه به یک متخصص باید 

ساعت ها زمان در بیمارستان ها صرف کند.

رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی بیان کرد
دلایل حذف برخی تصاویر و مطالب از 

کتاب های درسی 
تسنیم: رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی گفت: حذف 
یک تصویر یا مطلب در کتاب های درسی به معنای حذف یک مفهوم 
نیست.  حجت الاسلام والمسلمین محی الدین بهرام محمدیان، اظهار 
کرد:در گذشته بازبینی و باز تألیف کتاب های درسی و ورود کتاب های 
جدید به انگشتان یک دست می رسید و البته وقفه های طولانی هم 
در آن ایجاد می شد به عنوان مثال کتاب ریاضی و علوم تجربی بعد از 

حدود 2۰ سال تغییر کردند.
بهرام محمدیان با اشاره به اینکه از سلطنت کتاب درسی عبور کردیم 
و به جمهوریت برنامه آموزشی به انضمام سایر رسانه های آموزشی اعم 
از مولتی مدیا، چندرســانه ای ها و مجلات رسیدیم، خاطرنشان کرد: 
کتاب درسی یک کتاب برای همیشه نیست و عمر مفید آن پنج سال 
است و مؤلفان با توجه به نیازسنجی هایی که انجام می دهند، دست 

به اصلاح می زنند.
محمدیان تأکید کرد: حذف یک تصویر یا مطلب در کتاب ها به معنای 
حذف یک مفهوم نیســت، بلکه به معنای بهسازی کتاب های درسی 
است. اگر فشار های بیرونی بخواهد بر چیزی اصرار کند که مهلت آن 

گذشته است، نمی توان کتاب ها را به روز رسانی کرد.

سرپرست سازمان اورژانس کشور اعلام کرد
مذاکره برای حفر تونل و اتصال مترو به 

بیمارستان ها
ایسنا: سرپرست ســازمان اورژانس کشور ضمن اشاره به اقدام های 
انجام شده جهت توسعه اورژانس کشور، گفت: برای توسعه خدمات 
اورژانــس در بخش ریلــی، مذاکراتی را با مترو، راه آهن و ســازمان 
پدافند غیرعامل انجام داده ایم تا برخی ایســتگاه های مترو با تونل به 

بیمارستان های تروما متصل شوند.
دکتر پیرحسین کولیوند خاطرنشان کرد: سالانه افزون بر ۱۵ هزار نفر 
در حوادث ترافیکی جان خود را از دست می دهند و بیش از ۳۵۰ هزار 
نفر مصدوم می شوند که بیش از ۶۰ درصد از آن ها، قادر به بازگشت 

به کار و فعالیت سابق خود نیستند.
کولیوند اظهار داشت: هنر ما این نیست که در جاده ها پایگاه اورژانس 
راه اندازی کرده و آمبولانــس را در حوزه های مختلف تقویت کنیم، 
بلکه هنر ما باید در آموزش پیشــگیرانه و افزایش اطلاعات و آگاهی 

مردم باشد.

خبر

جامعه/مریم احمدی شیروان: هنوز تا از بین بردن خشونت 
خانگی علیه زنان راه زیادی باقی است. بر اساس آمار جهانی، 
9۰ درصد قربانیانِ خشــونت خانگی زنان هستند و در هر ۱8 
ثانیه یک زن مورد حمله یا بدرفتاری قرار می گیرد. خشونتی 
که پژوهشــگران آن را در هشت گروه خشــونت های زبانی، 
روانی، فیزیکی، حقوقی، جنسی، اقتصادی، فکری و آموزشی 

و مخاطرات تقسیم بندی کرده اند.
 زنان قربانیان خشونت های نوین

رئیــس انجمن آسیب شناســی اجتماعی کشــور در توضیح 
ابعاد مختلف این خشونت ها به خبرنگار ما می گوید: علاوه بر 
خشونت هایی که بارها و بارها عنوان شده، خشونتی دیگر نیز 
نســبت به زنان وجود دارد که ناشی از نگرش جامعه به آنان 
است. این نگرش ها بی توجهی به زنان، دیده نشدن آن ها توسط 
مردم در حوزه های مختلف یا نگاهی که حاکی از تحقیر و ناتوان 
تلقــی کردن را در بر می گیرد. خشــونتی که به آن می توانیم 

خشونت نوین بگوییم.

دکتر کوروش محمدی با اشاره به تلاش های زنان در عرصه های 
مختلف اجتماعی، سیاسی و اقتصادی، خاطرنشان می کند: با 
وجود اینکه زنان نشان داده اند که می توانند پابه پای مردان در 
جامعه حضور داشته باشند، اما همچنان شاهد نوعی خشونت 
نهفته و پنهانی و خشــونت نگرشی نسبت به زنان در جامعه 
هستیم که آن ها را بدون توانایی و کفایت لازم برای حضور در 
عرصه های اجتماعی می داند. وی می افزاید: این نوع خشونت، 
خشــونتی است که آثار دردهای آن در جامعه نمود و انعکاس 
زیادی ندارد، اما در مقام آســیب شناسی مشاهده می شود که 
این نوع نگرش، آسیب های جدی به جامعه وارد می کند. آسیبی 
که در حوزه قوانین، مقررات، تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها 
به نوعی شدیدتر خود را نشان می دهد. می بینیم که همیشه 
قوانین در ارتباط با زنان، شکلی ترحم آمیز به خود می گیرند که 

ناشی از دیدگاهی است که زن را ضعیف و ضعیفه می پندارد.
 در مسائل اجتماعیِ زنان آسیب های جدی وجود دارد

محمدی تأکید می کند: به اعتقاد من، این نوع خشونت بدترین 

نوع خشــونت  است که علیه زنان در جامعه به وفور رواج دارد. 
ضمن اینکه هر قدر منزلــت اجتماعی زنان را نادیده بگیریم، 
آســیب های بســیار جدی به ســلامت روان زنان و سلامت 
اجتماعی آنــان وارد خواهیم کرد. از جمله اینکه زنانی که در 
فرصت های شغلی از برابری و عدالت لازم در جامعه برخوردار 
نیستند و نمی توانند همپای مردان در فرصت های شغلی حضور 
داشته باشند، توسط نگاه های مردسالارانه تحقیر شده و مورد 

سوء استفاده قرار می گیرند.
رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی کشور توضیح می دهد: 
حتی در مســائل اجتماعیِ زنان هم شاهد آسیب های جدی 
هستیم. ســن ازدواج بالا رفته و بیشــترین آسیب این حوزه 
متوجه زنان است. این نگاه ها معمولاً در حوزه های تربیتی نیز 
وجود دارد که ریشــه آن نگاه هایی اســت که در خانواده ها به 
جنس زن دارند و دختران را همیشــه از حضور در عرصه های 
اجتماعی منع می کنند. نگاهی همراه با تهدید و تردید که زنان 
را همچنــان به عنوان مدیریت ضعیفــی که نباید در اجتماع 
آفتابی شــوند، معرفی می کند. باید زنــان را بپذیریم و بدانیم 
حضور آن ها در جامعه انکار ناپذیر است. زنان نشان داده اند که 

در تمام حوزه ها مانند علم، ورزش و... قدرتمند هستند.
وی با بیان اینکه جامعه باید به زنان اعتماد کند، یادآور می شود: 
تجربه نشان داده است که هر کجا به آن ها اعتماد شده، نتیجه 

مثبت بوده است. نه به عنوان یک امتیاز که به عنوان یک حق 
باید فرصتی را در اختیار آن ها گذاشــت که پابه پای مردان از 

فرصت ها برخوردار باشند.
محمدی در ادامه عنوان می کند: متأســفانه در جامعه درصد 
بســیار کمی از نمایندگان مجلس، زن هستند. بین دو تا سه 
درصد مدیران کشــور را زنان تشکیل می دهند. در کشور وزیر 
زن وجود ندارد و موارد بســیاری دیگر که نشان از نابرابری در 
این حوزه و نگاه جنســیتی به زنان دارد. این در حالی اســت 
که بیش از ۵۱درصد تحصیلکرده های جامعه را زنان تشکیل 
می دهند. نیاز است راهکاری بجوییم تا قوانین را در حوزه های 

نگرشی جامعه تغییر دهیم.

رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی کشور در گفت و گو با قدس عنوان کرد

رواج خشونت پنهان و نوین علیه زنان در جامعه

 وزیر بهداشت: رئیس دبیرخانه شورای عالی سالمندان:صندوق های خیابانی از رونق افتاد دو نگاه متفاوت به اعزام زائران اربعین

کرایه زائران؛ دو برابر در ایران 
رایگان در عراق!

ایرانی ها در 6 ماه ۱۵۳ میلیارد 
تومان صدقه دادند

 2۵ درصد سالمندان 
نیازمند هستند

۵۰ درصد مرگ ایرانیان به دلیل 
سکته است

جامعه: معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: شرکت های تعاونی 
اتوبوسرانی اجازه دارند تا سقف ۱۰۰ درصد کرایه رفت و برگشت 
را برای مســیر اربعین افزایش دهند. داود کشــاورزیان افزود: 
پیش بینــی می کنیم ۵۰ درصد زائــران اربعین با حمل و نقل 
عمومی جابجا شــوند و حدود ۱2 هزار اتوبوس برون شهری با 
۳۰هزار ســرویس در هر دور رفت و برگشت حدود یک میلیون 
و 2۰۰ هزار نفر با اتوبوس ها جابجا می شوند. کشاورزیان گفت: 
شرکت های تعاونی اتوبوسرانی اجازه دارند تا سقف ۱۰۰ درصد 
کرایه رفت و برگشت را برای مسیر اربعین افزایش دهند. این در 
حالی است که فرماندار شهر بدره عراق از جابجایی رایگان زائران 
اربعین از مرز مهران تا شــهرهای عراق خبر داده اســت. استاد 
نجف صبح دیروز در جلســه مشترک با استاندار واسط عراق در 
ایلام اظهار داشــت: تمام تمهیدات لازم برای استقبال از زائران 
ایرانی اندیشیده شده و کشور عراق مصمم است استقبال خوبی 
از آنان داشته باشد. وی گفت:برای جابجایی زائران ایرانی، علاوه 
بر اتوبوس هایی که از خود ایران در مرز مســتقر هستند ما نیز 
خودروهای دولتی را آماده کرده تا آنان را به شــهرهای مرکزی 
منتقل کنند. وی گفت: جابجایی رایــگان زائران اربعین از مرز 

مهران تا شهرهای عراق با خودروهای دولتی انجام می شود.

تســنیم: معاون مشــارکت های مردمی کمیته امــداد امام 
خمینی)ره( آمار صدقات جمع آوری شده در ۶ ماه نخست امسال 
و اســتان های پیشــتاز در این زمینه را اعلام کرد. علی محمد 
ذوالفقاری با اشاره به آمار جمع آوری صدقات در ۶ ماه نخست 
امسال اظهار کرد: در ۶ ماه ابتدایی امسال ۱۵۳ میلیارد تومان 
در قالب صدقات مردمی در اختیار کمیته امداد امام خمینی)ره( 
قــرار گرفت. وی ادامه داد: میان صدقات جمع آوری شــده، 89 
میلیارد تومــان از طریق صندوق های خانگــی و کوچک، ۵2 
میلیارد تومان از صندوق های بزرگ خیابانی و ۱2 میلیارد تومان 
از روش های نوین پرداخت صدقات جمع آوری شده است. معاون 
مشارکت های مردمی کمیته امداد امام خمینی)ره( گفت: استان 
تهران با پرداخت 2۰ میلیارد تومان در صدر استان های کشور 
قرار دارد و پس از آن اســتان های اصفهان، خراســان رضوی،  
فــارس و مازندران به ترتیــب 8 درصد، 7 درصــد و ۶ درصد 
پرداخت صدقات کشور را عهده دار بودند. علی محمد ذوالفقاری 
خاطرنشــان کرد:بر اســاس دســتورالعمل های لازم صدقات 
جمع آوری شده در کمک های موردی خاص، امور درمانی، کمک 
به دانش آموزان نیازمند، هزینه تأمین مسکن، ازدواج، وام قرض 

الحسنه و اشتغال زایی مددجویان هزینه می شود.

ایســنا: رئیس دبیرخانه شورای عالی ســالمندان گفت: 
مســئله ای که عموم سالمندان با آن درگیر هستند، تطابق 
نداشــتن دریافتی و حقوق بازنشستگی با میزان هزینه ها 
اســت؛ زیرا با وجود افزایش هر ساله حقوق بازنشستگان، 

درآمدها به حدی نیست که کفایت کند.
دکتر محسن ســلمان نژاد با اشاره به تعداد سالمندانی که 
در آسایشگاه ها نگهداری می شوند، افزود: بر اساس آمارهای 
مرکز آمار در ســال 9۵، 7 میلیون و ۵۰۰ هزار سالمند در 
کشــور داریم که از این تعداد حدود 2۵ هزار ســالمند در 
مراکز سالمندی و آسایشگاه ها نگهداری می شوند. البته کل 
سالمندانی که از سازمان بهزیستی خدمات می گیرند، افزون 
بر ۶۰۰ هزار نفر است. وی افزود: حدود یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار نفر از سالمندان تحت پوشش کمیته امداد قرار دارند؛ 
یعنی افزون بر 2۵ درصد از سالمندان کشور، نیازمند هستند.

رئیس دبیرخانه شورای عالی سالمندان اظهار کرد: مسئله ای 
که عموم ســالمندان با آن درگیر هستند، تطابق نداشتن 
دریافتی و حقوق بازنشستگی با میزان هزینه ها است؛ زیرا 
با وجود افزایش هر ساله حقوق بازنشستگان، اما درآمدها به 

حدی نیست که کفایت کند.

ایرنا: وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی گفت: ۵۰ 
درصــد مرگ ایرانیان بــه علت ســکته رخ می دهد و اگر 
دستگاه ها و امکانات لازم برای نجات بیماران در لحظه حادثه 
وجود داشته باشد، بسیاری از مرگ ها قابل پیشگیری است.

سید حسن هاشمی افزود: 8۰ درصد مرگ ها بر اثر سوء رفتار 
مانند تغذیه نامناسب و رفتارهای خشونت آمیز رخ می دهد 

که بخش مهمی از این حوادث قابل پیشگیری است. 
وی اظهار کرد:علاوه بر حوادث جسمی مسائل و مشکلات 
روحی نیز اتفاق می افتد که ناشی از فضای مسموم در بعد 
بین المللی و ملی است و همه باید کمک کنند تا سالم سازی 

غذای روح و جسم به طور همزمان دنبال شود.
وزیر بهداشــت همچنین گفت: روحانیون ابزار مهمی برای 
ارتقای سواد سلامت و افزایش آگاهی های مردم در اختیار 
دارند و می توانند برای پیشگیری از بروز حوادث و بیماری ها 

مردم را آگاه کنند.
وی اضافه کــرد: روحانیون در نمازهای جمعه و جماعت و 
همچنین در اعیاد و مناســبت ها می توانند از طریق منبر و 
ارتباط مستقیم با مردم به طور غیر مستقیم در نجات جان 

بیماران و مصدومان نقش داشته باشند.

3000737274
 سامـانـه پیـامکـی
 صـفـحه اجـتماعی

انتقادها، پیشنهادها و ایده های خود را از طریق  این 
پیامک  به گروه اجتماعی ارسال فرمایید.
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